
 

فانوس هاى «عمار» نهم روشن شدند

از اهداى دستكش ننه عصمت و جايزه زكزاكى 
تا نكوداشت حامد زمانى و اعلام برگزيدگان بخش هاى جنبى

  سيما و سينما   نهمين جشنواره مردمى فيلم «عمار» با حضور هنرمندان 
و مخاطبان علاقمند اين رويداد در آيين افتتاحيه، رسماً آغاز به كار كرد.

به گزارش مهر، حوزه هنرى تهران عصر ديروز يكشــنبه همزمان با سالروز 
 ............ صفحه 15حماسه 9 دى، ميزبان آيين افتتاحيه نهمين ...

بازى جديدآمريكا 
با برجام اروپايى

نامه  سرگشاده فعالان سياسى، 
كارگرى، دانشجويى و هنرى

خطاب به رئيس جمهور

خصوصى سازى هاى 
افسارگسيخته را
فوراً متوقف كنيد

annotation@qudsonline.ir

يادداشت  روز

شــايد برخى تعارف كنند، شايد برخى درنيافته اند، شــايد برخى همه اين ها را 
مى دانند، اما مغرضند و برآنند تا چرخ بر همين منوال بچرخد. اما آن ها كه خرد 
و دانشى در چنته دارند و دردل و نيز سوز و معرفتى نسبت به مردم و آرمان هاى 

راستين انقلابشان، نيك مى دانند دولت ما بيش از نيازش ...

آثار زيانبار دولت فربه بر مردم 

با حكم رهبر معظم انقلاب
آيت االله آملى لاريجانى رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام 

و عضو فقهاى شوراى نگهبان شد 

 سياســت  مذاكرات برجام اروپايى از 
بدو خروج آمريكا از برجام شــروع شد و 
اروپايى ها در همان اوايل وعده هايى براى 
دور زدن تحريم هــاى ايران و تســهيل 

تجارت بين ايران و اروپــا دادند. رئيس  
كميسيون اتحاديه اروپا، آقاى جين كلاد 
جانكر در 28 ارديبهشت ماه در بيانيه اى 
به آغــاز فرايند رســمى بــراى اجراى 

چهار تصميم اروپا در راســتاى مقابله با 
تحريم هاى آمريكا اشاره كرد. اين چهار 
تصميم شامل اجراى فرايند رسمى براى 
فعال ســازى قانون مسدودسازى، اجراى 

فرايند رسمى برطرف سازى موانع براى 
 ،(EIB) بانك ســرمايه گذارى اروپايــى
تقويت همكارى بى وقفه در زمينه هاى 

مختلف با ايران ...

 ............ صفحه 2

نقدى بر بى حسى 
و غلط هاى رسانه اى

درباره اعداد بودجه 98

يارانه پنهان 
واقعاً چقدر 

است؟

 آيا قرار است ساز وكار مالى اروپا به اقلام بشردوستانه محدود شود؟ 
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خدمتى كه هيچ گاه تعطيل نشده است «روباه پير» و رؤياى احياى امپراتورىحامد زمانى، حماسه سُراى زمانه  فتح
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نگاهى به تاريخچه تشكيلات 
اماكن متبركه آستان قدس رضوى

يادداشتى به بهانه  تجليل از 
خواننده انقلابى نسل جوان در جشنواره  عمار

انگليس پس از برگزيت پايگاه هاى نظامى 
خارجى اش راتوسعه مى دهد
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آيت االله آملى لاريجانى رئيس مجمع تشخيص 

راهپيمايى يوم االله 9 دى در سراسر كشور با حضور پر شكوه مردم برگزار شد

جشن جاودان جمهوريت 
حماسه مستمر بصيرت
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   دوشنبه 10 دى 1397 23 ربيع الثانى 1440 31 دسامبر 2018   سال سى و دوم  شماره 8867 

اخبار روزنامـه صبـح ايـران

سفر مخفيانه ترامپ به عراق نشانه شكست و خفت آمريكاست  سپاه نيوز: رئيس ستاد كل نيروهاى مسلح، خروج آمريكايى ها از سوريه و سفر مخفيانه ترامپ به عراق را نشانه شكست و 
خفت آمريكا دانست. سرلشكر پاسدار محمد باقرى در نهمين جشنواره مالك اشتر ،افزود: امروز رئيس جمهور آمريكا مجبور مى شود با خفت و خوارى و در شرايطى كه 7000 ميليارد دلار هزينه كرده است، به صورت 

مخفيانه با هواپيمايى كه چراغ هاى آن خاموش و پنجره هاى آن بسته شده است به عراق سفر كند!

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 اخبار  تجمع هاى 9 دى در اســتان هاى 
مختلف كشــور عــلاوه بر حضور باشــكوه 
مردم ميزبان برخى مســئولان ملى هم بود، 
چهره هايى كه با بازخوانى ابعاد اين حماسه 
و حوادث سال 88، حضور هميشگى ملت در 

صحنه را ستودند.
استان هاى مختلف كشــورمان ديروز بازهم 
صحنــه اعلام بصيرت بود، ســاعت به وقت 
همدلى و همراهى، آرى اينجا ايران اســت، 
جغرافيايــى كه مردمانش دنيــا را مبهوت 
وحدت، ولايتمدارى و عشق به سرزمين شان 
كرده است. از خليج فارس تا خزر نيلگون، از 
اشترانكوه و دماوند تا دنا و هامون، وسعتى از 
غرب تا شرق ايران ديروز ميزبان گراميداشت 
حماسه اى بود كه سال ها قبل همين ملت آن 

را در تاريخ ماندنى كرد.
جانشين فرمانده كل سپاه در 
اجتماع عظيم مــردم تهران 
در ميدان امام حسين(ع) كه 
به مناسبت سالروز حماسه 9 
اظهارداشت:  شد،  برگزار  دى 
فتنه آسيب فراوانى به اقتصاد 
زد، حــال همه قضاوت كنيد 
آيا چيزى جز خيانت آشكار و 
محاربه بر پيشانى سران فتنه 

نقش بسته است.
سردار حسين سلامى، افزود: 
امروز يوم االله 9دى ماه است، 
در تاريخ ملت ها روزهايى قرار 
دارد كه در آن روز ملت ها در 
اوج شكوه خود تاريخ جديدى 

را ساخته اند.
وى افزود: ملــت ايران در طول 40 ســال 
انقلاب خود بارها خالق روزهاى الهى بوده اند 
و مى توان حداقل 5 يوم االله را كه ملت ايران، 
آمريكايى ها را در آن شكســت داد نام برد؛ 

اولين روز 22 بهمن بود كه با ســقوط رژيم 
شــاه يك زلزله سياسى بر پيكر آمريكا وارد 

شد و هنوز آمريكا از آن رنجور است.
سردار سلامى، تسخير ســفارت آمريكا در 
ايران را تير خلاصى بر حضور آمريكا در ايران 
دانست و گفت: تسخير لانه جاسوسى انقلابى 
بزرگ تــر از انقلاب اول بــود و در ادامه آن 
شكست نظاميان آمريكا در صحرايى طبس 

رخ داد كه بى سابقه بود.
جانشين فرمانده كل سپاه، شكست استكبار 
در جنگ تحميلى را يكى ديگر از نمونه هاى 
اقتدار ملت ايران دانست و ادامه داد: شكست 
آمريكا در جنگ تحميلى نشان داد ملت ايران 
در برابر دشمنان با اقتدار مى ايستد و هرگز 
از قدرتى شكست نمى خورد. اين پيروزى ها 
تحت فرماندهى رهبرى مقتدر و هوشــيار 
ادامه پيدا كرد و در 9 دى ملت ايران باز هم 
درخشيد و يك روز فراموش نشدنى را ساخت 
و همه آرزوهاى دشمنان براى براندازى نظام 
را در گورستان بزرگ اين سرزمين دفن كرد.

سردار سلامى گفت: فتنه 88 روشى بود كه 
قدرت هاى بزرگ بــراى غلبه بر ملت ايران 

انتخاب كــرده بودند و جنگ را به خيابان ها 
آورده و فكر مى كردند كه مى توانند ملت را 
از انقــلاب و رهبرى جدا كند. فتنه از جنگ 
بزرگ تر و خطرناك تر بود، زيرا دشمنان همه 
موجوديت و آزادى ملــت را هدف قرار داده 

بودند.

 فتنه 88 به اقتصاد آسيب وارد كرد
جانشين فرمانده كل سپاه گفت: دشمنان فكر 
مى كردند مى توانند ملت را از انقلابشان نااميد 
كنند، اين فتنه آسيب فراوانى به اقتصاد زد و 
شيرينى حضور گسترده و تاريخى مردم در 
انتخابات را به كام آن ها تلخ كرد. حال همه 
قضاوت كنيد آيا چيزى جز خيانت آشــكار 
و محاربه بر پيشانى سران فتنه نقش بسته 

است.
وى با بيان اينكه 9 دى تصويرى زيبا از تجلى 
حضــور مقتدرانه ملت ايران در صحنه بود و 
توطئه هاى دشــمنان را خنثى كرد، افزود: 
9 دى نشــان داد ملت ايران از تاريخ اسلام 
درس گرفته و اجازه تسلط مجدد استكبار را 
به سرنوشت خود نمى دهد، 9 دى آغاز يك 

تاريخ جديد براى ملت ايران بود و مردم ايران 
اســلامى مجدداً در تاريخ درخشيدند. ملت 
ايران با پيروى از رهبر حكيم خود، نشان داد 
اگر دشمنان بحران آفرينند و آتشى را روشن 
كنند و يا ملت ايران را تهديد كنند، ملت ما 
آن آتش را خاموش مى كنند و پيروزى نهايى 

از آن ملت ايران است.
ســردار ســلامى در ادامه تصريح كرد:  اى 
خداى بزرگ شاهد باش ما هرگز امام مان 
را تنها نمى گذاريم و پشت سر ولايت فقيه 
قله هاى بزرگ را فتح مى كنيم. ملت ما بعد 
از 9 دى راه پيشــرفت را مجــدد در پيش 
گرفت و رهبر انقلاب بزرگ ترين نقش را در 
رشد و هدايت جامعه و برملا كردن توطئه و 
فتنه دشمنان انقلاب اسلامى در اين دوران 

داشته است.

 نفوذ منطقه اى ايران 
وى افــزود: امروز نفــوذ منطقــه اى ايران 
بخش هاى عظيمى از جهان را در بر گرفته 
است، اين نفوذ براى استكبار ستيزى و ظلم 
ستيزى است و توانسته بخش هاى عظيمى 
از جهان اسلام را از ظلم و ستم نجات دهد. 
امروز ديگر گزينه نظامى درباره ايران كاربرد 
ندارد، زيرا ايران مى تواند در زمين، دريا و هوا 

راه را بر هر تجاوزگرى ببندد.
جانشــين فرمانده كل ســپاه پاسداران 
در ادامه خاطرنشــان كرد: امروز جبهه 
استكبار سردرگم شده و مجبورند قدرت 
ايــران را بپذيرند، آن ها برجام را امضا و 
بعــد از آن خارج مى شــوند اين يعنى 
سردرگمى آن ها. به اعتراف خود آن ها، 
آمريكا ميليون ها دلار در عراق و سوريه 
هزينه مى كند اما مجبور مى شود بدون 
هيچ دســتاوردى از آن خارج شود؛ اين 

يعنى شكست راهبردهاى آن ها.

راهپيمايى يوم االله 9 دى در سراسر كشور با حضور پر شكوه مردم برگزار شد

جشن جاودان جمهوريت، حماسه مستمر بصيرت

 كمبود بودجه باعث روى آوردن صداوســيما به سامانه هاى شبهه انگيز و 
حرام بخت آزمايى موبايلى شــده كه از ميليون ها مخاطب نفرى600 تومان 
بابــت عضويت مى گيرد و فقط 5 ميليون تومــان از آن همه پول ميلياردى 

هنگفت را جايزه مى دهند! 9360006158
 آقاى رئيس جمهور مردم حق دارند از شما گله مند باشند! وقتى مى بينند 
نيازهاى روزمره آن ها 500 درصد گران شده و شما فقط 20 درصد حقوق ها 
را زيــاد خواهيد كرد، 480 درصد قــدرت خريد مــردم را آورديد، پايين! 
اين يعنى به فقر كشــاندن جامعه! آن وقت انتظــار داريد مردم گله نكنند! 

9350007054
  اول از ســيما و بعد از شما مى خواهيم ســخنرانى هاى پرشور روحانى و 
ظريف و بقيه دولتى هاى شــيفته كدخدا در هنگام امضاى برجام را پخش و 
چاپ كنيد تا ملت متوجه شــوند هيچ مشكلى ايجاد نشد البته به ملت هاى 

ديگر! 9150002864
 چرا هر وقت مى خواهند تذكرى به روحانى و ديگر دولتى ها بدهند، كلى 

مى گويند مسئولان! ولى مردم متوجه هستند. 9150002865
 در حالى كه  خود معصومين (ع)  از پزشكان  مشاوره مى گرفته اند و مراجع  
هم  گفتند طب  اســلامى  نداريم، اما دكان هايى  به  اين  نام  باز شــده  كه  هم 
 نســخه مى دهند و هم  دارو مى فروشند و دين و علم  را به  تمسخر گرفته اند. 
آيا وزارت  بهداشــت  منتظر است  چند نفر را بكشــند تا جلوى  اين افراد  را 

بگيرد؟ 9150002986
 اگر دولت تعرفه واردات خودروى با كيفيت خارجى را بردارد، ديگر كسى 
اين تابوت هاى ســرگردان را سوار نمى شــود. فعلاً دور، دور خودروسازهاى 
داخلى اســت كه بــه زور به مردم غالب مى كنند. اگــر توان توليد محصول 
خوب و باكيفيت را نداريد، صنعت خودروســازى را به دســت سپاه بدهيد. 

9150007855
 قديمى هايى كه تاريخ ايران را مطالعه كرده اند، يادشــان هست كه زمانى 
قند در ايران گران شــد، مردم ايران با مبارزه منفى و نخريدن قند در طول 
يك سال قيمت آن را آوردند، پايين. درخصوص خودرو هم اگر مردم همت 
كنند به مدت دو ســال خودرو صفر نخرند، مطمئناً قيمت ها پايين خواهد 

آمد. 9350007154 
 بــه فكر ايــن مردم بيچاره هيچ كس نيســت! هر كس ســاز خودش را 
مى زند، كشور رها شده است فقط حرف زياد مى زنند و عملى در كار نيست. 

9150009677
 هر موقع به ياد عكس هاى هواپيماى دست دوم كه آقاى آخوندى و آقاى 
روحانــى از پول مردم خريده و افتخــار مى كردند و در صف عكس گرفتند، 
مى افتم، از خودم به خاطر اين مســئولان دروغگو كه به آن ها رأى داده و از 

مردمى كه در اين وضع زندگى مى كنند، خجالت مى كشم. 9900003065
 مجموعه اى اســت كه گوشــت و مرغ را مى خرد و بعد اجازه مى دهد كه 
بــازار اين اجناس را گران كند، بعد ايــن مجموعه اقلام را نزديك به قيمت 
بازار گران مى كند، در ضمن منت هم ســرمردم مى گذارد، اين مجموعه را 
به اشــتباه ستاد تنظيم بازار گذاشته اند، در حالى كه نامى جز ستاد تخريب 

بازار نيست. 9150002742

آثار زيانبار دولت فربه بر مردم 
شايد برخى تعارف كنند، شايد برخى درنيافته اند، 
شايد برخى همه اين ها را مى دانند، اما مغرضند و 
برآنند تا چرخ بر همين منوال بچرخد. اما آن ها كه 
خرد و دانشــى در چنته دارند و دردل و نيز سوز 
و معرفتى نســبت به مردم و آرمان هاى راستين 
انقلابشان، نيك مى دانند دولت ما بيش از نيازش 
بزرگ و فربه شده است. روندى كه با كمال تأسف 
ادامــه دارد و هر روز كــه از اين اوضاع مى گذرد، 
صدماتى هولناك به اين ســرزمين وارد مى شود. 
ماجرا بســيار ساده است. اين شــيوه زمامدارى، 
دخل و خرجش با هم نمى خواند. شما براى مثال 
با هزار و يك بدبختى طى يك ســال مالى صد 
واحد پولى درآمد كسب مى كنيد، اما براى اداره 
كشور با همين روش ناچار صد و بيست و سى و 

بلكه بيشتر مخارج ضرورى داريد.
بارى در چنين حالتى اولين توصيه آن است كه؛ 
چو دخلت نيست خرج آهسته تر كن! اما براى نيل 
به اين آهستگى و كاهش، چگونه بايد بودجه را 
ترميم كرد؟ چه بخش هايى بايد تعطيل شــوند 
تا دخل و خرج يكى شــود؟ سال هاســت همه 
دولتمردان ما به جســت وجوى اين پاسخند. با 
تأسف با وجود گذشت دهه ها، جوابى نيافته ايم. 
شــايد عبارت دقيق تر آن باشد كه نخواسته ايم 

بيابيم! 
هر سال در فصل بودجه ريزى، صاحبان رديف ها به 
جنب و جوش مى افتند. سفارش ها آغاز مى شود. 
حتى نمايندگان و مسئولان بخش هاى مهم تر در 
چنين اوضاعى، كمتر به ضرب المثل قياس مهم 
و مهم تر وقعى مى نهند. طبق آنچه خود مسئولان 
مربوط بصراحــت بارها گفته اند، هر رديف پدر و 
مادرى دارد و دست زدن به آن، داد و هوار گروهى 
ذى نفوذ را به آســمان مى برد. عجيب نيست در 
آن برهه ها، مسئولان مربوط با اتكا به ضرب المثل 
«سرى را كه درد نمى كند دستمال نبنديد!» لزوماً 
جايگاه، انرژى و توان خود را صرف بهينه شــدن 
اين وضع به كار نمى اندازند. در عوض سفارشات، 
باند و گروه و جناح و دسته بازى ها اغلب حرف اول 
را مى زنند و اين ها هم بالاخره در اين تقسيمات 
عضو جماعتى از اين طالبان بودجه اند. پس براى 
آنان هم اولويت همان است كه بزرگان اين حلقه ها 
تعيين كرده و اين جماعت هم مى شوند مدافعش. 
در ايــن كلاس حياتى، سال هاســت كه مردم 
غايب ترين عنصر اين سياست گذارى اند. حال آنكه 
هر آنچه رخ مى دهد، با شــعار مردم و حمايت از 

آن ها در رسانه ها هوار هوار مى شود.
به گمان اين قلم، چنانچه سياست بودجه ريزى 
و تخصيص بهينــه و عادلانه آن يــك بار براى 
هميشه در اين ملك سامان يابد، تبعات آن چنان 
شيرين و مؤثر اســت كه بسرعت ملت آن را در 
تار و پود اجتماع و حتى در پســتوى خانوارهاى 
كم بضاعت و زندگى مشقت بار بسيارى از ايشان 
حــس خواهد كــرد. فقط يك مرد مردســتان 
مى خواهد تا مقابل زياده خواهى ها كمر خم نكند. 
اگر مى گوييم و همگان اعم از مردم و مســئولان 
خواهان شفافيت در اين مسيرند، از همين روست 
تا دست همه اين مدعيان شيفته خدمت رو شود. 
بارى اين همه مقاومت براى عدم شفافيت نيز از 
همين روســت. تا روزى كه فضاى اين بخش از 
حاكميت غبارآلود باشد، فرصت طلبان نيششان را 
به مردم و آرمان هاى انقلابى ايشان خواهند زد و 
اين نيش زدن را در كمال حيرت، به عنوان خدمت 

جا خواهند زد!

افشاى اسرار جديدى
درباره صدام در سالروز اعدامش

ايسنا: در ســالروز اعدام صدام، يك خبرگزارى 
اردنى اســرار جديدى درباره بازداشت صدام در 
عملياتى كــه تا به امروز جزئيات آن مبهم مانده 

است، فاش كرد.
خبرگزارى اردنى «أنباء سرايا» در گزارشى اعلام 
كرد: «سرنخ اول در اين عمليات افسر عراقى بود 
كه در زمان حمله نيروهــاى آمريكايى به غرب 
بغداد به اردن فرار كرد. اين افسر «اسعد ياسين» 
نام داشت و بعد از فرارش در امان مورد بازجويى 

قرار گرفت».
«ياسين از طريق يك كشور عربى اطلاعاتى را به 
طرف هاى آمريكايى در امان داد. اين اطلاعات اين 
بود كه فرد ديگرى به اســم «محمد ابراهيم» از 
طرف صدام نــزد وى آمده بود تا به او بگويد كه 
صدام گفته به مقاومت بپيوندد و با او در تكريت 

ديدار كند».
اين خبرگزارى اعلام كرد: «اين اطلاعات ســرنخ 
اصلى براى عمليات بازرسى اطلاعاتى و پيچيده 
پايگاه هايى بود كه امكان داشــت صدام در آنجا 
مخفى شده باشد. اطلاعات آمريكا توانست محمد 
ابراهيم را كه يك فلسطينى بود و نزديك ترين فرد 
به دار و دســته صدام محسوب مى شد، بازداشت 
كند. موســاد از اين فلســطينى بازجويى كرد و 
توانست با شكنجه اطلاعاتى از زير زبان او درباره 

مخفيگاه صدام بيرون بكشد».
براســاس گزارش اين خبرگزارى، قبل از اينكه 
اين اتفاق بيفتد ياسين در امان بود و اطلاعاتى را 
درباره «سلاح كشتار دسته جمعى» و «رآكتورهاى 
هسته اى عراق» به يك دختر مراكشى كه موساد 

او را به عضويت گرفته بود، داده بود.
خاطرنشان مى شود، ساعت حدود 6:30 سحرگاه 
9 دى  85، زندگــى نكبت بار و سراســر جنايت 
ديكتاتور غرب آسيا به پايان رسيد و صدام اعدام شد.

خبر

صداى مردم   

خبــــــر

با حكم رهبر معظم انقلاب
آيت االله آملى لاريجانى رئيس مجمع تشخيص مصلحت 

و عضو فقهاى شوراى نگهبان شد
انقلاب  رهبر معظم   :KHAMENEI.IR
اسلامى در حكمى آيت االله آملى لاريجانى را به 
عنوان رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام 

و عضو فقهاى شوراى نگهبان منصوب كردند.
متن حكم رهبر انقلاب اسلامى به اين شرح 

است:
بسم االله الرحمن الرحيم

آيت االله جناب آقاى حاج شيخ صادق آملى لاريجانى دامت توفيقاته
با توجه به نقش بى بديل مجمع تشخيص مصلحت نظام در اداره و قوام و استحكام نظام 
مقدس جمهورى اسلامى و با عنايت به ارتحال عالم مجاهد آيت االله هاشمى شاهرودى 
رحمه االله عليه و ضرورت سامان يابى هر چه سريعتر اركان مجمع، جنابعالى را به رياست آن 
مجمع مهم و تأثيرگذار و نيز به عضويت فقهاى شوراى محترم نگهبان منصوب مى كنم.
همان طور كه پيش از اين در حكم دوره  جديد آمده است، مجمع در اين دوره عهده دار 
مسئوليت مهم و اساسى تغييرات در ساختار و محتواى آن نهاد مؤثر و مهم نيز مى باشد 
كه با توجه به سابقه  برجسته و ارزشمند جنابعالى در شوراى نگهبان و مديريت پر تلاش 
و عالمانه و مخلصانه بر قوه قضائيه، اميد مى رود با حضور فعال و عالمانه اعضاى محترم 
مجمع تشــخيص مصلحت نظام و ايفاى نقش مؤثر دبيرخانه و دبير محترم در انجام 
وظايف خود تحت نظارت و اشراف رياست مجمع، مسئوليت هاى محوله در اين دوره در 
كمال اتقان و به بهترين وجه به انجام برسد. با عنايت به اهميت مسئوليت ها در مجمع 
و شوراى نگهبان انتظار مى رود در فرصت زمانى مناسب، با تنسيق امور در قوه قضائيه، 
در مسئوليت هاى خطير يادشده مُتَمحّض گرديد. از خداوند متعال توفيق وافر و كمك 

همه جانبه اش را براى آن جناب و همكاران مسئلت مى نمايم.
والسلام عليكم و رحمه االله

شمخانى در ديدار با دبيركل جنبش جهاد اسلامى فلسطين:
ملت هاى بيدار منطقه مانع از تحقق «معامله قرن» مى شوند

ايسنا: زيــاد النَخاله، دبيركل جنبش جهاد 
اسلامى فلسطين ديروز با نماينده مقام معظم 
رهبرى و دبير شوراى عالى امنيت ملى ديدار 
و گفت وگــو كرد. دريابان شــمخانى در اين 
ديدار بر حمايت مســتمر از آرمان مقاومت 
فلســطين به عنوان يكى از اصول بنيادين 
سياســت خارجى جمهورى اسلامى ايران 
تأكيد كرد و اظهار داشت: از بدو شكل گيرى جمهورى اسلامى ايران همواره در كنار 
مردم مقاوم و مظلوم فلسطين بوده ايم و اين مسير بر گرفته از اعتقادات دينى و باورهاى 
انســانى تا پيروزى كامل جريان مقاومت ادامه خواهد داشت. وى با اشاره به حمايت 
آشكار و پنهان برخى كشورهاى عربى از طرح استعمارى آمريكا تحت عنوان «معامله 
قرن» افزود: اجراى اين طرح ضربه اى بزرگ بر پيكره فلسطين بوده و گروه هاى مقاومت 
و ملت هاى بيدار منطقه مانع از تحقق اين نيت شوم خواهند شد. دبير شوراى عالى 
امنيت ملى خاطرنشان كرد: متأسفانه جنايات بسيار بزرگى كه عليه مردم فلسطين 
در جريان است با تبليغات گسترده رسانه هاى صهيونيستى تحت الشعاع وحشى گرى 
گروه هاى تكفيرى قرار گرفته كه اين ظلمى مضاعف بر آرمان فلسطين است. در اين 
ديدار، دبيركل جنبش جهاد اسلامى فلسطين نيز با اشاره به اينكه جمهورى اسلامى 
ايران از حاميان واقعى آرمان فلســطين است، گزارشى از برگزارى انتخابات جنبش 
جهاد اســلامى ارائه داد. وى با بيان اينكه مقاومت در مقايسه با گذشته از ظرفيت و 
توانمندى بالايى در برابر متجاوزان برخوردار شده است، افزود: حاصل اين توانمندى ها 
در راهپيمايى هاى بازگشت و شكست تهاجم اخير رژيم صهيونيستى جلوه گر شد كه 
اعلام انتخابات زودهنگام در سرزمين هاى اشغالى از ثمرات آن است.مقام فلسطينى 
همچنين با اشــاره به تلاش هايى كه از سوى برخى كشــورهاى عربى و غربى براى 
شكستن مقاومت صورت مى گيرد، گفت: مردم فلسطين مصمم تر از گذشته تا پيروزى 

كامل به راه پرافتخار خود ادامه خواهند داد.

الياس حضرتى:
وزير بهداشت استعفا كرد

تسنيم: نماينده مردم تهران در مجلس شوراى اسلامى از استعفاى وزير بهداشت 
خبر داد و گفت: قاضى زاده هاشــمى چند روزى است كه در جلسات هيئت دولت 

شركت نمى كند.
نماينده تهران در توييتر خود نوشــته است: متأسفانه با خبر شدم، دكتر قاضى زاده 
هاشــمى در اعتراض به كاهش بودجه  سلامت، استعفا داده و چند روزى است در 

جلسات هيئت دولت شركت نمى كند.
وى تأكيد كرده است: وظيفه تمام دلسوزان است كه مانع از استعفاى ايشان شوند 

و اميدوارم بزودى وزير بهداشت دوباره در دولت حاضر شوند.
بودجه وزارت بهداشت از سال 92 تاكنون بيش از 400درصد افزايش داشته و براى 

سال آينده نيز 36 هزار ميليارد تومان پيشنهاد شده است.

و عضو فقهاى شوراى نگهبان شد

تأكيد كرد و اظهار داشت: از بدو شكل گيرى جمهورى اسلامى ايران همواره در كنار 

شماره پيامك: 30004567

طهرانچى در بخش خبر شبكه يك:

با شجاعت بابت حادثه  دانشگاه آزاد عذرخواهى مى كنيم

خبر

فارس: رئيس دانشــگاه آزاد با بيان اينكه با شــجاعت اعلام 
مى كنيم كه عذر مى خواهيم، گفت: بايد تلاش خود را مضاعف 
كنيم و به زودى اقدامات لازم انجام مى شود. پس از حادثه ابعاد 
دقيق حادثه بررسى شد و با هماهنگى دادستان و قوه قضائيه 

پيش رفتيم.
محمد مهدى طهرانچى در بخش خبر شــبكه يك، گفت: در 
ابتدا لازم مى دانم به بازمانــدگان اين حادثه و خانواده بزرگ 
دانشگاه آزاد كه در اين مصيبت به عزا نشسته  است، تسليت 
عرض كنم. حادثه ابعاد مختلفى داشت كه بخشى از ابعادش 
اين عزيزان دانشجو بودند كه به حق ما بايد در بين آنها حضور 
مى يافتيم، امروز(ديروز) سه ساعت صحبت هايشان را شنيدم.
وى افزود: علاوه بر 10 نفرى كه از دســت داديم، 25 مجروح 
داشتيم در پنج روز گذشته همه دانشگاه بايد با تمام توان به 
اينها خدمت مى كرد كه انجام شد، 9 نفر ترخيص شدند و 16 
نفر در بيمارستان هستند. از ملت ايران مى خواهم كه براى 2 

نفر از آنها كه حال وخيمى دارند، دعا كنند.
رئيس دانشــگاه آزاد ادامه داد: اين دانشــجويان شنيدند كه 
دانشگاه چگونه در يك سال اخير شفافيت مالى به وجود آورده 

و دغدغه بچه ها دغدغه اول دانشگاه شده است.
وى خاطرنشــان كرد: حادثه به ما فرصت نداد، در 6 آذر كار 
مناقصه انجام شــده بود و فرداى حادثه قــرار بود كار جا به 
جايى ترابرى انجام شــود. خانواده بزرگ دانشگاه آزاد داغدار 
اين عزيزان هستند، 5 نفر از اين عزيزان شهرستان هستند و 

ما در ميان خانواده ها حضور يافتيم و ابراز همدردى كرديم.
رئيس دانشــگاه آزاد با بيان اينكه بايد پاســخگو باشيم و با 
شجاعت اعلام مى كنيم كه عذر مى خواهيم، گفت: بايد تلاش 
خود را مضاعف كنيم و به زودى اقدامات لازم انجام مى شود. 

پاسخگويى خاصيت دانشگاه است و پس از حادثه ابعاد دقيق 
حادثه بررسى شد و با هماهنگى دادستان و قوه قضائيه پيش 

رفتيم.
وى گفت: كســانى كه در نظارت قصور داشتند و افراد متولى 
و پيمانكاران براى پاسخگويى به مردم و شفاف سازى احضار 
شدند و به دليل آنكه مطالبه جمعى بود به سرعت وارد عمل 
شــديم. مرحله اول برخورد لازم انجام گرفت، سپس كميته 
ويژه و كميته هاى قانونى ديگر وارد عمل شدند تا ابعاد حادثه 

به صورت كامل بررسى شود .
طهرانچــى گفت: كوتاهى هــاى 30 ســاله در واحد علوم 
و تحقيقــات ســبب بروز مشــكل شــد و البته قــرارداد 
پيمانكارى براى بهبود اوضاع انجام گرفته اســت،  همچنين 
دستورالعمل هاى متعددى تدوين شد تا فضاى دانشگاه هاى 

آزاد ايمن شوند.
وى در پايان گفت: به تك تك دانشجويان مى گويم شما امانت 
هاى ما هستيد و با تمام توان ايستاده ايم تا محيط امن براى 
درس خواندن داشته باشــيد ما اجازه نخواهيم داد كه قصور 

گذشته ادامه پيدا كند.

دادستان كل كشور قول داد
بررسى قصور احتمالى

 در حادثه اتوبوس دانشجويان
تسنيم: دادستان كل كشور گفت: قرار شد 
بررسى شــود كه آيا اين حادثه يك حادثه 
معمولى بــوده و يا افــرادى در اين زمينه 
قصورى داشــته اند. پــس از آن رئيس قوه 

قضائيه هم دستورات لازم را دادند.
حجت الاسلام منتظرى با حضور در جمع 
دانشجويان واحد علوم و تحقيقات دانشگاه 
آزاد با ابراز تأسف از وقوع حادثه هفته گذشته 
اين دانشــگاه گفت: حادثه تلخى بود و پس 
از حادثــه بنده به اين قضيــه ورود كردم و 
قرار شد بررسى شود كه آيا اين حادثه يك 
حادثه معمولى بوده و يا افرادى در اين زمينه 
قصورى داشتند. پس از آن رئيس قوه قضائيه 
هم دستورات لازم را براى نظارت هرچه بهتر 

اين ماجرا به بنده ابلاغ كرده اند.
وى با بيان اينكه يك ســرى اقدامات در 
رابطه با اين پرونده انجام شــده اســت، 
اظهارداشــت: اگر اثبات شــد كه در اين 
زمينه فرد يــا افرادى نقش داشــته اند، 
قطعــاً بر اســاس قانون با آنــان برخورد 
مى شــود.وى خطاب به دانشــجويان از 
آن ها خواست كه با حفظ آرامش خود با 
نماينده، خواسته هاى دانشجويى  انتخاب 
خــود را به وى اعلام كنند. در حمايت از 
شــما تا زمانى كه دليل حادثه مشخص 
شود تا آخر ايستاده و موضوع را پيگيرى 

خواهيم كرد.

مهر: عضو شوراى مركزى جمعيت رهپويان 
انقلاب اسلامى گفت: امروز برخى از فتنه گران 
و افراد منتسب به آن ها در پست هاى دولتى 
لانه  كرده اند و از آنجا صداى دشمن را بلندتر 

تكرار مى كنند.
پرويز ســرورى در مورد اهميت يادآورى 
حماســه 9 دى اضافه كرد: امروز دشمن 
در تلاش اســت كه اين موضــوع را جا 
بيندازد كه چرا با گذشــت 10 ســال از 
انتخابات ســال 88 هنوز برخى بر طبل 
فتنه و موضوعات حول آن مى زنند. فتنه 
در انتخابات سال 88 يك حادثه تاريخى 
اســت كه بايــد از آن درس گرفت. ولى 
ســؤال مهم تر اينجاســت كه آيا فتنه از 
اهداف آن روز خود دست كشيده است؟ 
آيا امروز پشيمان است يا به دنبال مشابه 
ســازى فتنه در انتخابات مختلف است؟. 
امروز ما شــاهديم كه فتنــه نه تنها نادم 
نيست بلكه گستاخ تر بر طبل باطل خود 
مى كوبد. امروز برخى از فتنه گران و افراد 
منتسب به آن ها در پست هاى دولتى لانه  
كرده اند و از آنجا صداى دشمن را بلندتر 
تكرار مى كنند. به همين دليل زنده بودن 
حماســه 9 دى يعنى زنده بودن بصيرت 
در تهديدات مســتمرى است كه جريان 
فتنه بر ادامه و ســخت تر كردن آن براى 

آينده تلاش مى كند.

فــارس: وزيرخارجه با تأكيــد بر اينكه 
دولت انگليس چاره اى جز پرداخت طلب 
مردم ايــران ندارد، گفت: انگليســى ها 
40 سال اســت در بازپرداخت پول مردم 
ايران عقــب افتادگى دارند و اين موضوع 
در مراحل قضايى است و به نتايج خوبى 

رسيديم.
محمدجواد ظريــف در گفت وگو با روزنامه 
همشهرى درباره طلب ايران از انگليس بين 
400 تا 500 ميليــون پوند و اينكه آيا اين 
بحث در دســتور كار مذاكرات است؟ گفت: 
مذاكراتى را با انگليسى ها درباره پرداخت اين 
طلب كه 40 سال است در بازپرداخت و پس 
دادن پــول مردم ايران عقب افتادگى دارند، 
پيگيرى كرديم و در مراحل قضايى است و 

در مراحل قضايى به نتايج خوبى رسيديم.
وى گفت: دولت انگليس چاره اى ندارد جز 

اينكه طلب مردم ايران را پرداخت كند.
ايران و انگليــس در دهه 1970 ميلادى 
قــراردادى بــراى تحويــل 1500 تانك 
چيفتــن و 250 خودروى زرهى به طرف 
ايرانى امضا كردند. لندن، بعد از ماجراى 
لانه جاسوسى آمريكا تحويل اين تانك ها 
به ايــران را متوقف كرد. ديوان لاهه يك 
شــركت انگليســى خدمات نظامى را به 
پرداخت 400 ميليون پوند به ايران ملزم 

كرده است.

دفاع نيوز: وزير دفاع با بيان اينكه كشــور 
امروز مورد هجمه اقتصادى دشمنان است، 
گفت: امروز دشمنان نظام اسلامى معيشت 

و رفاه مردم را هدف گرفته اند.
امير حاتمى با حضــور در جمع مديران، 
مســئولان و كاركنان ســازمان اتكا نقش 
اين ســازمان را در تأمين زنجيره غذايى و 
معيشت مردم و كاركنان نيروهاى مسلح 
بسيار خطير برشــمرد و اظهارداشت: در 
بين فروشــگاه هاى زنجيــره اى، اتكا تنها 
فروشــگاهى اســت كه با افتخار كالاهاى 
صرفاً ايرانى را در مســير تحقق بخشيدن 
به شعار (حمايت از كالاى ايرانى) كه رهبر 
انقلاب به عنوان يــك اصل و يك راهبرد 
بيان فرمودند، سرلوحه كار و اشتغال خود 
قرار داده و تمام ســعى اش اين اســت كه 
با ظرفيت هاى داخلى نياز مشــتريانش را 
مرتفع كند. وى با بيان دو مسئوليت مهم 
وزارت دفاع در پشتيبانى از نيروهاى مسلح 
گفت: يكــى از رســالت هاى وزارت دفاع 
تأمين تسليحات و تجهيزات و پشتيبانى 
دفاعى از نيروهاى مســلح است كه امروز 
با همــت والاى متخصصين توانســته ايم 
زمان ايده تا محصــول كه موجبات عزت 
و اقتدار كشــور را فراهم كرده است بسيار 
كوتاه كرده و به دستاوردهاى ارزشمندى 

دست يابيم.

سرورى:وزير دفاع:وزير خارجه:
انگليس چاره اى جز پرداخت 

طلب ايران ندارد
دشمنان نظام ،  معيشت و رفاه 

مردم را هدف گرفته اند
برخى فتنه گران در پست هاى 

دولتى لانه كرده اند

ملت ايران با پيروى 
از رهبر حكيم 
خود، نشان داد اگر 
دشمنان بحران 
آفرينند و آتشى 
را روشن كنند و يا 
ملت ايران را تهديد 
كنند، ملت ما آن 
آتش را خاموش 
مى كنند و پيروزى 
نهايى ازآن ملت 
ايران است

بــــــــرش

annota�on@qudsonline.ir

مشت بر سندان

محمدحسين جعفريان
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

ارائه خدمات تصويربردارى پزشكى به 45 هزار بيمار در دارالشفاى امام رضا (ع)  آستان نيوز: مديرعامل مؤسسه درمانى آستان قدس رضوى با اعلام اين خبر گفت: اين تعداد بيمار فقط در 9 
ماهه نخست سال 1397 از اين خدمات بهره مند شده اند. ناصر سرگلزايى ادامه داد: 25 هزار و 915 بيمار از خدمات سونوگرافى، 9498 بيمار از خدمات راديولوژى، 8734 بيمار از خدمات OPG و 523 بيمار از 

خدمات ماموگرافى، دارالشفاى امام رضا(ع) در اين مدت استفاده كردند.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r

توسط شركت خميرمايه رضوى صورت گرفت
دريافت نشان واحد نمونه بهداشتى خراسان رضوى 

آستان نيوز: مدير عامل شركت خميرمايه رضوى از دريافت نشان واحد نمونه 
ارتقا يافته بهداشتى خراسان رضوى و مسئول فنى نمونه سال 1397 توسط اين 
شركت خبر داد. دكتر احسان اژدرى بيان كرد: شركت خميرمايه رضوى در ارزيابى 
صورت گرفته توسط دانشگاه علوم پزشكى مشهد در بين 750 واحد توليدكننده 
مواد غذايى در استان با كنترل هاى دقيق و مناسب بر اساس نتايج آزمايش هاى 
انجام شده و امتياز ارزيابى ( PRPS) بالاى اخذ شده، موفق به دريافت نشان واحد 
نمونه ارتقا يافته بهداشتى از معاونت غذا و داروى دانشگاه علوم پزشكى مشهد شد.
وى ادامه داد: در بين 1400 مســئول فنى واحدهاى صنايع غذايى و بهداشــتى 
خراســان رضوى، دو نفر از مسئولان فنى شــركت ها در بين 14 برگزيده استان 

انتخاب شدند كه يكى از آن ها مربوط به شركت خميرمايه رضوى بوده است.
مدير عامل شــركت خميرمايه رضوى اضافه كرد: اين موفقيت با تلاش كاركنان 
خدوم شركت و هدايت صحيح مديران مجموعه و در سايه توجهات امام هشتم(ع) 
به دست آمده است.اژدرى با اشاره به ملاك هاى انتخاب واحدهاى نمونه بهداشتى 
توسط معاونت غذا و داروى دانشگاه علوم پزشكى مشهد گفت: نتايج آزمون هاى 
شيميايى و ميكروبى محصول، محيط و زيرساخت توليد و اقدامات بهداشتى، از 
جمله اين موارد به شــمار مى رود كه در اين راستا شركت داراى بالاترين سطح 

كيفيت و همچنين رضايتمندى مشتريان داخلى و خارجى بوده است.
شــركت خميرمايه رضوى در سال جارى جوايزى همچون واحد صنعتى نمونه 
استان در دو دوره متوالى، برند برتر استان در دو دوره متوالى و واحد نمونه نخستين 

همايش ملى اقتصاد مقاومتى را كسب كرده است.

براى نخستين بار در باغ اردوگاه خاتون صورت مى گيرد
برگزارى دوره آموزشى 

مهارت ايده پرورى، خلاقيت و نوآورى 
سرپرست مركز امور بانوان و خانواده 
آســتان قدس رضــوى از برگزارى 
نخستين دوره آموزشى مهارت هاى 
ايده پرورى، خلاقيت و نوآورى در باغ 

اردوگاه خاتون خبر داد. 
فاطمه دژبرد در اين باره اظهار كرد: 
نخستين دوره آموزشى «مهارت هاى 
ايــده پرورى، خلاقيــت و نوآورى» 

در باغ اردوگاه خاتون ويژه دختران دانشــجو پرديس رضوان با همكارى دانشگاه 
بين المللى امام رضا(ع) تدارك ديده شده است.

وى با اشاره به حضور نجمه كربلايى كارآفرين برتر بين المللى و برنده جايزه جهانى 
گوهرشاد در بخش خلاقيت و كارآفرينى در اين دوره آموزشى بيان كرد: در اين 
دوره يــك روزه گروه هاى تخصصى خلاقيت و نوآورى در حوزه هاى «طراحى مد 
و لباس»، «اسباب بازى»، «كسب و كارهاى فرهنگى» و «سوغات فرهنگى زائر» 
تشكيل خواهد شد.وى افزود: نخســتين دوره آموزشى مهارت هاى ايده پرورى، 

خلاقيت و نوآورى چهارشنبه 12 دى ماه از ساعت 8 تا 13 برگزار مى شود.

 رئيس اداره علوم قرآنى آستان قدس رضوى خبر داد
برگزارى دومين دوره مسابقه 

«حفظ، ترجمه و مفاهيم خطبه فدكيه» در حرم رضوى
رئيس اداره علوم قرآنى آستان قدس رضوى از برگزارى دومين دوره مسابقه بزرگ 
«حفظ، ترجمه و مفاهيم خطبه فدكيه» به همت اداره علوم قرآنى آستان قدس 
رضوى در حرم مطهر رضوى خبر داد. حجت الاســلام مهدى شجاع در خصوص 
برگزارى اين مســابقه گفت: همزمان با ايام شــهادت مظلومانه حضرت صديقه 
طاهره(س) و ايام فاطميه دومين دوره مســابقه «حفظ، ترجمه و مفاهيم خطبه 
فدكيه» در حرم رضوى برگزار مى شــود.وى با بيان اينكه اين مســابقه همراه با 
برگــزارى كارگاه هاى آموزشــى حفظ، ترجمه و مفاهيم خواهد بــود، ادامه داد: 
علاقه مندان به شركت در اين مســابقه مى توانند از امروز براى ثبت نام به واحد 
آموزش دارالقرآن الكريم واقع در اتاق 216 صحن جمهورى اسلامى حرم رضوى 
مراجعه كنند.شــجاع با بيان اينكه زمان برگزارى اين مسابقه يازدهم و دوازدهم 
بهمن ماه است، اظهار كرد: مراسم اختتاميه مسابقه «حفظ، ترجمه و مفاهيم خطبه 

فدكيه» هجدهم بهمن ماه در رواق مباركه حضرت زهرا(س) برگزار مى شود.

خـــبر
 قدس / محمدحســين مروج كاشــانى   
پوشــيدن لباس خدمت در حرم امام رضا (ع) 
آرزويى اســت كه كمتر شيعه و حتى مسلمانى 
پيدا مى شــود آن را در ســر نداشــته باشــد؛ 
مردانى با چهره هاى نورانى، لباده هايى مشــكى 
و چوب پرهــاى رنگى يا عصاهايــى نقره اى كه 
گُله به گُله در گوشه و كنار حرم مشغول خدمت 
به زائران امام رئوف هستند. اما تاكنون از خودتان 
پرسيده ايد كه خدام امام رضا (ع) چگونه و با چه 

نظم و ترتيبى خدمت مى كنند.
به طور خلاصه مى توان گفت خدام امام رضا (ع) 
در قالب كشــيك هاى مشخص در حرم فعاليت 
مى كنند. كشــيك ها مطابق آيين نامه زير نظر 
معاونــت اماكن متبركه و امــور زائرين خدمت 

مى كنند.

 نگاهى كوتاه به سابقه تشكيلات 
ادارى اماكن متبركه

اماكن متبركــه و چگونگــى اداره آن از جمله 
مواردى بوده كه همواره مورد توجه حكومت هاى 
گوناگون قرار داشــته و به همين دليل همواره 
با فــراز و فرود همراه بــوده، اما خدمت در اين 
مكان مقدس هيچ گاه تعطيل نشــده، هرچند 
گاهى به شــدت تقليل يافته است. به طور كلى 
در هر زمانى پادشاه، سمت توليت آستان قدس 
را هــم در اختيار داشــته و يك نفر را به عنوان 
نايب توليت انتخاب مى كرده است. بعد از انقلاب 
اســلامى توليت آســتان قدس، توسط رهبرى 

منصوب مى شود. 
در دوره صفويه نظر به رســمى شــدن مذهب 
تشيع، تحولى گسترده در نظام ادارى اين آستان 
مقدس ايجاد شد كه در برخى از نوشته ها و آثار 
مكتوب در منابع موجود ضمن اشــاره به اولين 
نظام نامه سركشــيكان آســتان قدس رضوى، 
مرورى نيز به تشــكيلات اماكن متبركه شــده 
اســت. با به قدرت رسيدن صفويان، وقف رونق 
زيادى پيدا كرد و حتى شاهان صفوى براى جلب 
حمايت روحانيون و نفوذ در افكار عمومى املاك 
زيادى را وقف كردند. رسمى شدن مذهب تشيع 
سبب توجه بيشتر شيعيان به زيارت مرقد مطهر 
امام رضا (ع) هم گرديد و نيازهاى ادارى و مالى 
براى اداره امــلاك و موقوفات و تأمين امكانات 
رفاهى براى زائران به تدريج تشــكيلات ادارى 

آستان قدس را به وجود آورد.

به طور طبيعى تشــكيلات ادارى آستان قدس 
ابتدا در حــوزه اماكن متبركه بــه وجود آمده 
است، بخصوص بعد از تكميل بناى صحن عتيق، 
توسط شــاه عباس ايجاد سيســتم منظم براى 
رسيدگى به امورى مانند نذورات، امكانات رفاهى 
زائران، مرمت و توسعه بناها و... ضرورى مى نمود 

كه اين مهم در قالب كشيك ها شكل گرفت.

 كشيك چيست؟
كشــيك در فرهنگ فارسى معين به نگهبانى، 
مراقبت و پاس آورده شــده اســت اما اصطلاح 
كشــيك در حرم امــام رضا (ع) بــه مجموع 
خادمان، فراشان، كفشــبانان، دربانان و مؤذنان 
اطلاق مى شــود كه در مدت معيّــن در داخل 
رواق هــا و صحن هاى حرم مطهر مشــغول به 
خدمت هســتند و خدمت آن ها براى مراقبت 
بــر امور تنظيف، تعطير و تطهير اماكن متبركه 
اســت. درآيين نامه خدمــت در اماكن متبركه 
رضوى آمده اســت: كشيك، نگهبانى و خدمت 
شبانه روزى خدمه حرم مطهر است كه از صبح 
روز خدمــت شــروع و به صبــح روز بعد ختم 

مى شود.
 بــه طور دقيق مشــخص نيســت از چه زمان 
كشــيك ها در اماكن متبركه شكل گرفته اند. با 
توجه به اســناد موجود در مركز اســناد آستان 
قدس رضوى احتمالاً شــكل گيرى منســجم 
كشيك ها از ســال 1010 هجرى قمرى به بعد 
بوده است. هر چند وجود تشكيلات ساده اوليه 
براى اداره اماكن متبركه با توجه به حضور متولى 
در آســتان قدس قبل از اين تاريخ محتمل به 
نظر مى رسد، ولى سند خاصى در مورد چگونگى 
شكل گيرى كشيك ها در دوره صفويه در دست 
نيست. با اين حال از محتواى كلى اسناد چنين 
برمى آيد كه تا اواخر دوره صفويه بناى كشيك ها 
بر ســه نوبت بوده و در اواخر دوره صفويه تعداد 
آن ها به پنج كشيك افزايش يافته است. آنچه كه 
از اسناد و مدارك موجود در آستان قدس رضوى 
برمى آيد اين است كه افراد موظف بوده اند تا در 
صورت مســافرت يا غيبت طولانى فردى را به 
جاى خود به عنوان نايب الخدمه منصوب كنند 
وگرنه در صورت غيبــت غيرموجه، حكم آنان 
باطل مى شد. با توجه به اسناد، احتمال مى رود 
از سال 1124 هجرى قمرى به بعد سه كشيك 

تبديل به پنج كشيك شده است.

ســندى مبنى بر مشخص شدن ســاعات كار 
كشــيك ها در اين دوره به دســت نيامده، اما 
به طور قطع درهاى حرم در شــب بســته بوده 
است و ابتدا هر سه روز يك بار و بعد از افزايش 
كشيك ها هر پنج روز يك بار نوبت كشيك بوده 
است. در سال 1147 (1160- 1147) نادر، طى 
حكمــى بدين مضمون به علت كاهش درآمد و 
زيادى تعداد كاركنان، تعداد كشيك ها را به سه 

كشيك تقليل داد.
بعــد از نادر در ســال 1160 هجــرى قمرى، 
على شــاه (1161- 1160) تغييرات اساســى 
در تشــكيلات اماكن متبركه به وجــود آورد. 
وى خود املاكى را وقف آســتان قدس نمود و 
بررسى طومار عليشــاهى كه نخستين مدرك 
مهم باقيمانده در مورد تشكيلات آستان قدس و 
اماكن متبركه است، نشان مى دهد كه على شاه 
تشــكيلات كشــيكى را به حالت پنج كشيكى 

برگردانده است.
اگرچه سند قطعى در دســت نيست اما ظاهر 
اسدى، نايب توليه آســتان در سال 1305 و در 
اوايل بر تخت نشســتن رضاخــان، تعداد افراد 
حاضر در كشــيك ها به نصف تقليل پيدا كرده 
است. در ســال 1314 بعد از كشــتار خونين 
قديمى  تشــكيلات  مسجد گوهرشــاد، روش 
اماكن متبركه به طور كامل كنار نهاده شــد و 
سيستم موروثى خدمت در آستان قدس محدود 
شد و بويژه انحصار مناصب مانند سركشيكى و 
خادم باشى، از دست خانواده هاى قديمى و بانفوذ 

آســتان قدس بيرون آمد. بر طبق نوشته آقاى 
احتشــام كاويانيان، در كتاب شمس الشموس، 
در ســال 1320 و توليت منصور، اقداماتى براى 
احياى كشيك هاى پنج گانه صورت گرفت و بعد 
از پيگيرى از مجلس و دربار وقت، تشــكيلات 

سابق دوباره احيا شد.

 تعداد افراد كشيك 
در دوران هاى مختلف

در جلد اول كتاب دايره المعارف آســتان قدس 
رضوى در معناى واژه خادم آمده اســت: خادم 
به معناى خدمتگزار روضه منــوره و رواق هاى 
حرم مطهر امام رضا (ع) است. واژه خادم اگرچه 
به طور عام به هر يك از خدمتگزاران آســتانه 
امــام رضــا (ع) اطلاق مى شــود، ولى تفكيك 
وظايف خادمان از ديگــر خدمه به طور خاص 
به اوايــل دوره صفوى بويژه عهد شــاه عباس 
اول برمى گــردد. از تعداد خادمان حرم در دوره 
صفوى اطلاع دقيقى در دســت نيست. مطابق 
طومار عليشــاهى، در عهد افشــارى هر يك از 

كشيك هاى پنج گانه هفده تن خادم داشت.
در عهــد قاجار اين تعــداد افزايش يافت و در 
هر كشيك 40 خادم مشــغول خدمت بودند. 
بررســى طومار عليشاهى نشــان مى دهد كه 
على شاه تشكيلات كشــيكى را به حالت پنج 
كشيكى برگردانده اســت. بر اساس اطلاعات 
منــدرج در اين طومــار، تعــداد اعضاى هر 
كشــيك 68 نفر بوده كــه 17 نفر خادم، 20 

نفــر فراش، پنج نفر كفشــبان،دو نفر مدرس، 
ســه نفر بخورســوز و 14 نفر دربان بوده اند. 
دومين طومار مهم در مورد تشكيلات ادارى و 
اماكن متبركه طومار عضدالملك است كه در 
سال 1275 هجرى قمرى توسط عضدالملك 
متولى آستان قدس كه دو بار در آستان قدس 
در ســال هاى 1272 تا 1277 ق و 1282 تا 
1283 به توليت رســيد، به منظور ساماندهى 
وضعيت موقوفات و تشــكيلات آستان قدس 
شــكل گرفت. در اين طومار تعداد خدام 40 
نفر، فراش 20 نفر، كفشــبان پنج نفر، مؤذن 
ســه نفر و دربان 23 نفر ذكر شده كه افزايش 
تعداد خدام و عدم افزايش تعداد كفشــبانان و 

مؤذنان جالب توجه است.
در اوايــل دوره پهلوى و در زمان نيابت توليت 
محمدولى اسدى هركشيك 80 خادم داشت. 
بعد از انقراض سلســله قاجاريه و به حكومت 
رســيدن سلســله پهلــوى (1304 تا 1357 
هجرى شمســى) تلاش هايى بــراى تغيير در 
سيستم ادارى آستان قدس و تشكيلات اماكن 
متبركه صورت گرفت. در سال 1305 هجرى 
شمسى كه اســدى نايب التوليه آستانه قدس 
رضوى بود، اماكن متبركــه داراى 1000 نفر 
خادم، 500 نفر دربــان و 200 نفر فراش بود 
كه وى تعداد آن ها را به نصف تقليل داد و هر 
كشــيك را 80 نفر خادم، 40 نفر فراش و 50 

نفر دربان مقرر كرد.
دوميــن نظام نامه اماكن متبركــه كه از حيث 
نگارش و شكل تدوين، نسبت به قبلى جامع تر و 
در عين حال خلاصه تر مى باشد در سال 1307 
تدوين شده است كه نمونه اى كامل از استفاده از 
قوانين جديد به شمار مى رود. در اين نظام نامه 
وظايف هر يك از اجزا مانند سركشــيك، خادم 
باشى، فراش، دربان، كفشبان و حدود اختيارات 
آن ها و نحوه تحويل و تحول كشــيك ها و نوع 

تنبيهات آمده است. 
بعد از پيروزى انقلاب اسلامى، به دليل گسترش 
اماكن متبركه و وضع قوانين جديد، از جمله باز 
بودن درهاى حرم در شــب - پيش از آن فقط 
در ليالى متبركه باز بود - تعداد كشــيك ها به 
هشت كشيك افزايش يافت و پيرو آن بر شمار 
كاركنان هر كشــيك نيز اضافــه گرديد و اين 
وضعيت (هشت كشيك بودن) تاكنون در آستان 

قدس رضوى رعايت شده است.

نگاهى به تاريخچه تشكيلات اماكن متبركه آستان قدس رضوى

خدمتى كه هيچ گاه تعطيل نشده است

سرپرست مركز امور بانوان و خانواده 
آســتان قدس رضــوى از برگزارى 
نخستين دوره آموزشى مهارت هاى 
ايده پرورى، خلاقيت و نوآورى در باغ 

فاطمه دژبرد در اين باره اظهار كرد: 
نخستين دوره آموزشى «مهارت هاى 
ايــده پرورى، خلاقيــت و نوآورى» 

آستان نيوز: مديرعامــل مؤسسه تربيت بدنى آستان قدس 
رضــوى از بهره بردارى موزه و نمايشــگاه ورزش در آينده اى 

نزديك در اين مؤسسه خبر داد. 
على اكبر هاشمى جواهرى درخصوص افتتاح اين فضاى جديد 
نمايشگاهى در مؤسسه تربيت بدنى آستان قدس رضوى گفت: 
موزه و نمايشگاه ورزش در مجموعه ورزشگاه امام رضا(ع) تا 

دهه فجر امسال آماده بهره بردارى خواهد شد.
وى با اشاره به زيربناى اين موزه، ادامه داد: اين فضاى نمايشى 
در مســاحت 400 مترمربع در نظر گرفته شده و قرار است 
بخشى از آن به عنوان موزه خطى، محل نگهدارى و نمايش 
اشــيا و لوازم ورزشــى از جمله مدال، توپ و پيراهن ورزشى 

نام آوران عرصه هاى مختلف ورزشى باشد.
هاشمى جواهرى افزود: اين اشياى ارزشمند ورزشى در شمار 
هداياى ورزشكاران به موزه حضرت رضا(ع) هستند كه به موزه 
ورزشى انتقال داده مى شوند و در معرض ديد عموم گذاشته 

خواهد شــد. وى به ديگر بخش طراحى شده براى اين موزه 
اشــاره كرده و گفت: بخش ديگرى از اين فضاى به نمايشگاه 
عكس اختصاص يافته كه در برگيرنده تصاويرى از حرم منور 
رضــوى و نيز عكس هايى از فعاليت هاى ورزشــى در جريان 

مؤسسه تربيت بدنى آستان قدس رضوى است.
مديرعامل مؤسسه تربيت بدنى آستان قدس رضوى همچنين 
از گشايش يك فضاى فرهنگى ـ تفريحى ديگر در اين مؤسسه 
خبر داد و گفت: در بخش ديگرى از زيربناى ورزشــگاه امام 
رضا(ع) به مساحت 400 مترمربع فضايى در قالب كافه كتاب 
با كتاب هاى تخصصى در حوزه ورزش در حال آماده سازى و 

رونمايى طى ماه جارى است.
به گفته وى هدف از گشــايش كافه كتاب در اين مجموعه 
ورزشى، اســتفاده خانواده هاى ورزشكاران از فضايى مناسب 
در مدت حضورشــان در مؤسسه تربيت بدنى براى همراهى 

فرزندانشان است.

آســتان: مديرعامل شــركت فراورده هــاى غذايى رضوى 
گفت: طى هشــت ماه نخست ســال جارى، 2281 تن رب 

گوجه فرنگى توسط اين شركت توليد شده است.
حميد رضا اصيلى بيان كرد: خــط توليد رب گوجه فرنگى 
شــركت از نيمه دوم فروردين امسال شروع به كار كرده كه 
حدود 847 تن به صورت فله و1434 تن به صورت قوطى و 

حلبى توليد شده است.
وى ادامه داد: طى ســال 1396 نيز حــدود 1943 تن رب 
گوجه فرنگى توليد شد كه از اين تعداد 143 تن به صورت رب 
فله و 1800 تن رب به صورت قوطى هاى 380 و 800 گرمى، 

5 كيلويى و حلب 18 كيلويى عرضه شده است.
مديرعامل شركت فراورده هاى غذايى رضوى با اشاره به اوزان 
بسته بندى هاى مذكور در سال جارى گفت: رب هاى توليدى 
شركت در وزن هاى قوطى 380 گرمى، 800 گرمى، 5 كيلويى 

و حلب 18 كيلويى به بازار عرضه مى شود.

وى ادامه داد: رب گوجه فرنگى توليدى اين شركت با توجه به 
برخوردارى از اعتبار برند رضوى و نيز استقبال جامعه به لحاظ 
كيفيت رب و قيمت رقابتى محصول توليدى، بيشتر به صورت 

قوطى به فروش مى رسد.
اصيلى از ارســال رب گوجه فرنگى توليدى اين شــركت به 
ميهمانســراى حضرت رضا(ع) خبر داد و افزود: اين محصول 
در قالب بسته بندى هاى 18 كيلويى به ميهمانسراى حضرت 

فرستاده مى شود.
وى درباره گســتره فروش اين محصول گفت: رب شــركت 
فراورده هاى غذايى رضوى در بســته هاى 800 گرمى و 380 
گرمى در فروشــگاه هاى شهردارى به صورت عرضه مستقيم 

به فروش مى رسد.
مديرعامل شركت فراورده هاى غذايى رضوى ادامه داد: علاوه 
بر اين، رب توليد شــده در سطح كشور از طريق شركت هاى 
پخش و نمايندگى هاى شركت به عموم مردم عرضه مى شود.
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

طرح جديد حذف يارانه ارزى؛ واريز مابه التفاوت به كارت خانوار   پور ابراهيمى رئيس كميســيون اقتصادى مجلس با بيان اينكه حدود 14 ميليارد دلار امســال و نيز ســال آينده به كالاهاى اساسى 
اختصاص يافته است، افزود: اولويت نخست ما اين است كه دولت بتواند با سياست هاى نظارتى و مديريت و تنظيم بازار قيمت كالاهاى اساسى را بر اساس ارز 4200 تومانى قرار دهد اما در غير اين صورت پيشنهاد 

كميسيون اقتصادى مجلس اين است كه سرانه هر فرد كه در مابه التفاوت تخصيص ارز 4200 تومانى مشخص است، در قالب كارت اعتبارى به خانوار پرداخت شود.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r
قيمت مرغ به 14 هزار و500 تومان رسيد

قيمت مرغ با حدود 650 تومان افزايش 
به 14 هزار و 500 تومان در مراكز خرده 
فروشى رســيد، اين در حالى است كه 
وزارت جهــاد قيمت منطقى اين كالا را 
10 هــزار تومان و پرورش دهندگان11 
هــزار تومان اعــلام كرده انــد. محمود 
حجتــى، وزيرجهاد كشــاورزى هفته 
گذشته اعلام كرد كه قيمت منطقى براى هركيلوگرم مرغ 10 هزار تومان است.

چرا لوازم خانگى ارزان نشد؟ 
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگى علت شكست طرح كاهش قيمت لوازم 

خانگى را ركود در بازار و مقاومت برخى توليدكنندگان دانست.
محمد طحان پور با بيان اينكه انبارهاى توليد كنندگان پر از كالا اســت، گفت: 
پيشــتر اعلام شد كه 4 توليدكننده داخلى اسنوا، دوو، بوتان، سينجر 20 درصد 
قيمت هاى خود را كاهش دادند اما با مخالفت برخى توليد كنندگان ديگر مواجه 

شده اند. 

پيش بينى توليد 13.5 ميليون تن گندم در سال جديد
اســماعيل اسفنديارى پور مجرى طرح گندم وزارت جهاد كشاورزى گفت: براى 
سال زراعى جارى توليد 13.5 تا 14 ميليون تن گندم پيش بينى شده كه علاوه بر 

تأمين نيازهاى داخلى، براى ذخيره استراتژيك هم خواهد بود.
وى، مجموع تقاضاهاى گندم كشور در بخش هاى مختلف اعم از آرد خبازى ها، 
بخش صنف و صنعت، ماكارونى، بذر و ســاير فرآورده ها را 13.2 تا 13.5ميليون 

تن عنوان كرد.

گوشت گوسفندى به كيلويى 72 هزارتومان رسيد 
على اصغر ملكى رئيس اتحاديه گوشت 
گوســفندى از افزايش قيمت اين نوع 
گوشت در بازار خبر داد و گفت: قيمت 
هركيلوگــرم شــقه بدون دنبــه براى 
مصرف كنندگان به 71 تا 72 هزارتومان 
رســيده اســت. وى افــزود: همچنين 
قيمت هركيلوگرم شقه بدون دنبه براى 
مغازه داران بين 65 هزارتومان تا 66 هزارتومان است كه با 10 درصد سود آن را 

به مصرف كننده عرضه مى كنند. 

دولت تورم نقطه  به نقطه 42 درصدى را پنهان كرد
نرخ تورم در آذر ماه امسال براساس محاسبات بانك مركزى با 2,8 درصد افزايش 
به 21,2 درصد و تورم نقطه به نقطه با رشــد 2,4 درصدى 42,3 درصد رسيده 
است، اما دولت به اين بانك اجازه انتشار اين گزارش را نداد. به نظر مى رسد علت 
اصلى حذف اين خبر از روى سايت بانك مركزى و به طور كلى عدم انتشار آن، 

عبور نرخ تورم نقطه به نقطه از مرز 40 درصد بوده است.

افت يك دلار قيمت نفت سبب كاهش 2400 ميليارد 
تومان منابع بودجه مى شود 

مركز پژوهش هاى مجلس اعلام كرد: هر دلار كاهش قيمت نفت در سال آينده، 
سبب كاهش 2.4 هزار ميليارد تومان منابع بودجه خواهد شد. وابستگى بودجه به 
نفت در لايحه بودجه سال 1398، حدود 35 درصد خواهد بود. البته بايد توجه 
داشــت كه اين نسبت كمتر از ميزان واقعى است، زيرا منابع غيرنفتى لايحه در 

عمل خوش بينانه برآورد شده و تحقق كامل آن بعيد است.

وزير اقتصاد سوريه از بخش خصوصى ايران براى 
بازسازى دعوت كرد

ســامر الخليل وزير اقتصــاد و تجارت 
خارجــى ســوريه ســرمايه گذارى در 
كشــورش را فرصتــى حائــز اهميت 
براى فعالان اقتصادى ايران دانســت و 
خاطرنشــان كرد: طرف ايرانى مى تواند 
بــا بهره بــردارى از امكانــات موجــود 
در  مختلــف ســوريه،  در شــهرهاى 
ســرمايه گذارى هاى اقتصادى كه به دليل خرابى هاى موجود، فرصت آن فراهم 
شــده، حضور يابد. در همين راستا محمد اسلامى وزير راه و شهرسازى از انجام 
ســفرى در ماه آينده ميلادى به ســوريه خبر داد و گفت: با اجرايى كردن متن 
توافقنامه راهبردى اقتصادى بين ايران و سوريه، زمينه براى گسترش پايدار روابط 
اقتصادى و تجارى فراهم شــده و قرار است ماه آينده ميلادى سفرى به سوريه 
انجام شود و از تمام فعالان اقتصادى كشورمان درخواست مى شود تا براى حضور 

در اين سفر و انجام مذاكرات با طرف هاى سورى اعلام آمادگى كنند.

پشت پرده ارزان فروشى 4 شركت بزرگ دولتى را افشا كنيد 
يك نماينده مجلس با افشــاى جزئيات واگذارى برخى از شــركت هاى بزرگ 
گفت: چالش اصلى خصوصى سازى در ايران اهليت است. اسماعيلى با نام بردن 
برخى شركت هاى بزرگى چون ماشين سازى تبريز، نيشكر هفت تپه، آلومينيوم 
المهدى، هپكو و پالايشــگاه كرمانشــاه گفت: 55 نماينده مجلس از رئيس قوه 
قضائيه خواســتند براى بررســى روند اين واگذارى ها و تخلفات كميته ويژه اى 

تشكيل شود.

30 درصد غذاى كشور از مزرعه تا سفره هدر مى رود
معصومه ابتكار معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: 30 درصد غذاى 
كشور از مزرعه تا سفره هدر مى رود و اين به معناى هدررفت 30 درصد آبى است 
كه در بخش كشاورزى براى توليد اين غذا صرف شده است.وى افزود: اصلاح اين 
ميزان هدررفت در حالى كه هنوز افرادى وجود دارند كه از نظر شاخص هاى تغذيه 

وضعيت مناسبى ندارند، از اهميت بالايى برخوردار است.

كارت هاى اعتبارى سفر فعال مى شوند
تيمورى معاون گردشــگرى ســازمان 
ميــراث فرهنگى:برنامه ريزى يك طرح 
گردشــگرى داخلى به منظــور ايجاد 
رونق ســفر در مناطق كمتر توســعه 
يافته در حال انجام است.براى اين طرح 
كارت هاى مبلغ دارى از 5 تا 50 ميليون 
تومان درنظر گرفته شــده كه بسته به 

شرايط موجود به هر خانوار داده مى شود.

شرايط مرحله جديد ثبت نام وام ضرورى بازنشستگان
ســخنگوى صندوق بازنشســتگى كشورى شــرايط مرحله جديد دريافت وام 
ضرورى 5 ميليون تومانى بازنشســتگان را اعلام كرد. محمدرضا افشار اظهار 
كرد: ثبت نام از طريق سايت صندوق بازنشستگى كشورى انجام خواهد شد و 
اشــخاصى كه كمترين وام دريافتى و كمترين حقوق دريافتى را داشته باشند 
جزو اولويت ها هستند، اما اين بار شــرايط ديگرى را فراهم مى كنند كه افراد 

بيشترى ثبت نام كنند.

كالاهاى مستعمل همچنان ممنوع الورود هستند
پيرو برخى اخبار منتشر شده در ارتباط با لغو ممنوعيت ورود كالاهاى مستعمل، 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت با صدور اطلاعيــه اى ضمن تكذيب اين اخبار، 
توضيحاتى در اين خصوص ارائه و تأكيد كرد: اين بخشــنامه صرفاً براى امكان 
واردات كالاهاى مستعمل سرمايه اى و صنعتى غيرخودرويى و مورد نياز داخل با 

عدم امكان ساخت داخلى و به صورت غير انبوه است.

خبر

گذشته اعلام كرد كه قيمت منطقى براى هركيلوگرم مرغ 

ســرمايه گذارى هاى اقتصادى كه به دليل خرابى هاى موجود، فرصت آن فراهم 

شرايط موجود به هر خانوار داده مى شود.

بازارهاى  طوســى   زهرا  اقتصاد/   
غيرمولد و موازى توليد به دليل ريسك 
پايين و ســودآورى بالا از دردســرهاى 
انجام فعاليت هاى مولد مثل هزينه هاى 
ثابت بنگاه، نظير ماليات، بيمه، ريسك 
فروش و... فــارغ بوده و در خلأ نظارتى 
بدون پرداخت ســهم خود بــه اقتصاد، 

مشغول فعاليت هستند.
در حالى كه با توجه به شــرايط ركود، 
درآمــد و ســود شــركت هاى مولد در 
بخش هاى توليدى و بخش هاى صنعت 
و معدن كم شــده اســت، بار پرداخت 
ماليات بــر گرده اين بخش ســنگينى 

مى كند. 
مجلســى ها معتقدند فضــاى ركودى و 
فرايند غير كارشناســى دريافت ماليات 
نفس توليد را به شــماره انداخته است. 
از نــگاه فعالان اقتصــادى، دولت براى 
اينكــه درآمدهاى مالياتى 
نخســت  دهد،  افزايش  را 
بيرون  براى  بايد در تلاش 
اقتصادى  ركــود  از  آمدن 
باشــد؛ زيــرا از روى ضرر 
و زيان نمى تــوان مالياتى 

دريافت كرد. 

 مشاغل به سمت 
زير زمينى شدن مى رود

محمــود بنــا نــژاد، عضو 
اصناف  اتاق  رئيسه  هيئت 
با  نيــز در گفت و گو  ايران 
خبرنگار ما بــا بيان اينكه 
نگاه دارايى، جهت افزايش 
در  مالياتــى  درآمدهــاى 
كشــور به ســمت افرادى 
است كه پروانه فعاليت دارند و هر ساله 
به عنوان فعالان اقتصــادى مجاز خود 
را موظف بــه پرداخت ماليات مى دانند، 
تأكيد كــرد: واحدهاى توليــد و مجاز 
فروشــگاهى در حال خارج شدن از رده 
هســتند و كارها به ســمت زير زمينى 
شــدن، تلفنى و مجازى پيش مى رود، 
چون فعاليت به اين شــيوه ســاز و كار 
قانونى تعريف شــده اى نــدارد و افراد 
بدون پروانه كسب مشغول فعاليت شده 

و ماليات هم نمى پردازند.
وى بــا تاكيد بر لزوم تشــخيص منابع 
جديد مالياتى افزود: هر چند مى گويند 
در يكى دو ســال گذشته سراغ موديان 
جديــد رفته اند، ولى اينكــه چقدر اين 
مســئله تحقــق پيدا كرده، مشــخص 
نيســت، چون فشــارى كه اكنون روى 
واحدهاى مجاز اقتصادى هســت، چند 
برابر شــده، با وجود اينكه ركود، درآمد 
واحدهاى صنفى و سود آن ها را كاهش 
داده، نرخ ماليات ها بالاتر رفته تا جايى 
كه برخى از واحدهــاى صنفى ترجيح 

مى دهند فروشگاه را تعطيل كنند.

 سود مجاز 3 درصد
ماليات 6 درصد!

بنانژاد با اشاره به اينكه سودى كه واحد 
عالى نظارت بــراى واحدهاى صنفى در 
رســته هاى مختلف مشخص كرده با آن 
چيزى كه در سازمان امور مالياتى به آن 
استناد مى شــود، منطبق نيست، تأكيد 
كرد: واحــد عالى نظارت بــراى اصناف 
ســه درصد سود مجاز مشــخص كرده، 
ولى ســازمان مالياتى 6 درصد ســود را 
براى ماليات ستانى ملاك قرار مى دهد، 
اين مغايرت هميشه مبناى اختلاف بوده 
و هر ســال در كميســيونى اين ضرايب 
سود بررسى و ما پيشنهاداتمان را مطرح 
مى كنيــم، ولى متأســفانه اتفاق خاصى 

نمى افتد.
اين فعال اقتصادى با اشــاره به اينكه به 
خاطــر رقابت در فضــاى ركودى فعلى، 
بســيارى از صاحبــان بنگاه هاى صنفى 
به يك درصد ســود هم بسنده كرده اند، 
افزود: ماليات بايد بر اســاس ميزان سود 
بنگاه ها تعيين و اخذ شــود؛ شركت ها و 
بنگاه هاى اقتصادى در صورتى كه ســود 
داشته باشند، مى توانند ماليات پرداخت 
كنند در حالى كه سازمان مالياتى به اين 
موضوع توجهى ندارد. عضو اتاق اصناف 
ايران با بيان اينكه ســازمان امور مالياتى 
بايد با ايجاد زمينه براى شفاف سازى به 
آنچه مؤدى اظهــار مى كند اعتماد كند، 
افزود: دريافت ماليات بــر ارزش افزوده 
تا زمانى كه زيرســاخت هايش درســت 
نشــود، اجحاف در حق كسانى است كه 
آن را مى پردازنــد، مثلاً صندوق مكانيزه 
كه متصل به سازمان امور مالياتى است، 
بايد براى همه واحدها فعال شود وگرنه 
اجحاف در حق واحد توليدى اســت كه 

ايــن صندوق را دارد و بــه روز و آنلاين 
اطلاعاتش در اختيار دولت قرار مى گيرد.

 هزينه هاى سربار توليد را 
از صرفه انداخته است

حجت الاســلام پژمانفــر، نماينده مردم 
مشــهد در مجلس در سؤالى از وزير امور 
اقتصادى و دارايى خواستار توضيح فرايند 
دريافت ماليات شده و از وى پرسيده است: 
فرايند پيچيده و غير كارشناسى ماليات بر 
شركت ها و ارزش افزوده، هزينه تمام شده 
محصول را افزايش داده و توليد را از نفس 
انداخته اســت، لطفاً توضيح دهيد علت 
فشار شديد بر توليد كنندگان داخلى در 

گرفتن ماليات چيست؟
وى در گفت و گــو با خبرنــگار ما درباره 
اشــكالات وارده بر روند دريافت ماليات 
گفــت: اگر در يك كشــور يــك بنگاه 
اقتصــادى بتواند كالايــى را توليد كند، 
نــه تنهــا از او ماليــات نمى گيرند بلكه 
مشوق هايى نيز براى او در نظر مى گيرند، 
حال ما به جاى مشوق با ماليات و ارزش 
افــزوده و جرايمــى كــه روى آن قرار 
مى دهيم هزينه هاى سربار را افزايش داده 
و توليــد را از صرفه اقتصادى مى اندازيم. 
ايــن نماينده مجلس با اشــاره به اينكه 
هزينه هاى سربار توليد گاهى بالاى 40 
درصد برآورد مى شــود، تأكيد كرد: براى 
حضور در بازارهاى جهانى نياز اســت تا 
قيمت تمام شــده كاهش پيدا كند، در 
حالــى كه با هزينه هاى ســربار توليد ما 
توان رقابت و باقى ماندن در بازار داخلى 

را نيز ندارد.

 عدالت مالياتى نداريم
پژمانفر با اشاره به اينكه يكى از ويژگي هاى 

يك نظام مالياتي كارآمد، عدالت مالياتي 
است تصريح كرد: متأســفانه در گرفتن 
ماليــات هم عدالــت نداريــم، در برخى 
بخش ها كه احتياج به مديريت دارد مثل 
كسب و پيشه، نتوانسته ايم سيستم هاى 
دريافت ماليات را مكانيزه كنيم و بسيارى 
از افراد كه بايد بــه عنوان مؤديان جديد 
شناسايى شــوند، همچنان در سايه باقى 
مانــده و از پرداخت ماليات شــانه خالى 
مى كنند، در چنين شرايطى تمام فشار را 
به صنعتگران منتقل كرده ايم تا جايى كه 
كارخانه ها و واحدهاى توليدى را به سمت 

تعطيلى كشانده ايم!
وى بــا بيــان اينكــه خواســتار اصلاح 
به شــيوه  فرايندهــاى دريافت ماليات 
كارشناســى هســتيم، افزود: بــا توجه 
به مسائلى كه ذكر شــد از وزير اقتصاد 
پرسيدم تا چه زمانى ما بايد همين روال 
را در امور اقتصادمان داشــته باشــيم و 
وزارت اقتصاد با همين رويكرد ســطحى 

براى كسب درآمد به ماليات نگاه كند.

 30 اشكال 
در ماليات بر ارزش افزوده

وى با اشاره به اينكه لايحه ارزش افزوده 
نيز با 30 مورد اشكال احصا شده، نيازمند 
اصلاح است، اظهار داشت: از زمان اجراى 
قانون ماليــات بر ارزش افزوده و دريافت 
آن از واحدهاى توليدى به دليل نقص در 
اجراى قانون و عدم وجود زيرساخت هاى 
لازم، اجــراى اين قانون نيز ســبب بروز 
مشــكلات زيادى براى فعالان اقتصادى 
شده و در مجلس پيگير اصلاح اين موارد 
هســتيم و به احتمال زياد بعد از بررسى 
بودجه جلســات پيرامون اين موضوع از 

سر گرفته مى شود.

تبعات مغايرت «سود مجاز اصناف» با «سود سازمان مالياتى» چه خواهد بود؟

پيش به سوى زير زمينى شدن! ريشه تولد ژن هاى خوب 
در بودجه كجاست؟

بودجه هاى ســاليانه با تمام كــم و زيادها و 
محاسن و معايبش هر ساله مى آيند و مى روند 
و تدوين و ابلاغ شــده و سپس مصوب و اجرا 
مى شوند. روندى هر ساله و تا حدودى تكرارى 
كه البته هر ســاله از زمان تدوين تا تصويب 
بخش قابل توجهى از وقت و توجه نمايندگان 

تا رسانه ها را به خود معطوف مى كنند. 
چند سالى است برخى از جريانات فكرى در 
كشور مى خواهند ماجراى بودجه و اهميت آن 
را مورد ترديد قرارداده يا به عبارتى وجوه مهم 
بودجه را با اصلى- فرعى كردن مسائل تغيير 
دهند. اين طيف با تغييــر زمين بازى قصد 
دارند بودجه هاى چند صد هزار ميليارد تومانى 
كشور را به ارقام چند ميليارد تومانى برخى از 
مؤسسات فرهنگى و مذهبى يا... محدود كنند 
و با پررنگ كردن رسانه اى سهم اين نهادها در 
بودجه هاى ساليانه اذهان عمومى را به سمت 

مورد نظر خود سوق دهند. 
ايراد اصلى بودجه ها كجاست؟ 

واقعيت ماجرا و دليل تعمد برخى از دولتمردان 
به دامن زدن به اين مسائل را مى توان اوضاع 
غير شفاف بودجه شركت هاى دولتى دانست. 
بــراى درك بهتر اين واقعيت بهتر اســت به 
برخــى از اعداد و ارقام توجه كرد. براى مثال 
در حالى كه كل بودجه كشــور حدود 1700 
هزار ميليارد تومان و بودجه عمومى كشــور 
حدود 450 هزار ميليارد تومان است بودجه 
شــركت هاى دولتى يك تنــه رقمى حدود 
1200 هزار ميليارد تومان است. همين عدد 
نشــان مى دهد بودجه عمومى كه تمام وقت 
مجلسى ها را به خود اختصاص مى دهد چيزى 
كمتر از يك سوم بودجه و بودجه شركت هاى 
دولتى باوجود رقم بزرگى كه دارد غيرشفاف 
و گنــگ و عموماً خارج از نظارت و بررســى 

نمايندگان مجلس به تصويب مى رسد.
در سال هاى اخير اخبار زيادى در رسانه ها از 
عناوين شغلى و انتصابات عجيب برخى ژن هاى 
خــوب از فرزند و داماد تا بــرادر و برادرزاده 
برخــى از مديران و افــراد صاحب منصب تا 
فيش هــاى نجومى و وام هاى كلان در برخى 
از دستگاه هاى دولتى شنيده ايم. اگر چه اين 
حجم از افشــاگرى هاى صورت گرفته قطعاً 
بخش كوچكــى از واقعيت هــاى موجود در 
سطح جامعه است، اما اين موضوع كه بسيارى 
از افراد صاحب منصب بــدون كوچك ترين 
سابقه، تخصص و لياقت صرفاً به دليل وجود 
رابطه خويشــاوندى وارد نهادهــاى دولتى 
شــده و از همان ماه هاى اول به خوان نعمت 
حقوق هاى نجومى دعوت مى شوند علاوه بر 
ايجاد حس نابرابرى و يأس در جامعه طبيعتاً 
باعث ايجاد مشكلات ديگرى مى شوند كه در 
اين نوشتار قصد بررسى اين مشكلات را ندارم؛ 
اما بدون ترديد آنچه موجب تولد پديده هايى 
چــون فاميل بازى، حقوق هــاى نجومى و... 
در بنگاه هاى دولتى مى شــود ريشه در فصل 
بودجه و عدم شــفافيت و نظارت در بودجه 
شركت هاى دولتى دارد. شركت هايى كه در 
كمال تعجب گاهاً باوجود زيانده بودن آن ها 
مديرانشان از حقوق هاى نجومى تا پاداش هاى 

ساليانه بهره مندند. 
شفافيت، نظارت و دقت در بودجه شركت هاى 
دولتــى گام اول بــراى ممانعــت از تولد و 
تداوم پديده هايى چون حقوق هاى نجومى، 
رانت خوارى، ژن هاى خوب و.... در بنگاه هاى 
دولتى اســت. بدون ترديد در شــرايطى كه 
دشمنان به فكر نااميد كردن مردم از مديريت 
نيروهاى انقلابى و ايجــاد فتنه اقتصادى در 
ســطح جامعه اند بازنگرى در نحوه تخصيص 
بودجه شــركت هاى دولتــى و اعلام كردن 
شفاف اسامى و حقوق مديران اين شركت ها 
مى تواند تحولى در بازگشت اعتماد مردم به 
دولت باشد اعتمادى كه طى سال هاى اخير 
به واسطه تولد پديده هايى اينچنينى بشدت 

آسيب ديده است. 

سكه و طلا در مسير گرانى
قيمت ســكه تمام  بهار آزادى در بازار تهران با 
افزايش در روز يكشــنبه نسبت به روز قبل، 3 
ميليون و 650 هزار تومان شد. برهمين اساس 
در بازار تهران سكه تمام بهار آزادى طرح قديم 
با قيمت 3 ميليون و 450 هزار تومان معامله 
مى شود و هر گرم طلاى 18عيار هم 337 هزار 
تومان ارزش گذارى شده است، ضمن آنكه هر 
اونس طلا در بازارهاى جهانى با قيمت 1280 

دلار معامله مى شود.

ميلگرد 2000 درصد گران شد
قيمت ميلگرد مهرماه امســال نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته 1990.5 درصد گران 
شد. طبق آمار وزارت صنعت همچنين قيمت 
برنــج تايلندى 76,6 درصد،تخــم مرغ 67,2 
درصد، تيرآهن نمره 14 افزايش 94,4 درصد، 
ميلگردآجدار 14 افزايش 109,3 درصد، خيار 
53,9 درصد، ســيب زمينــى 106,1 درصد، 
سيب زرد 91,9 درصد، گوجه فرنگى 144,4 
درصد و موز 154,9 درصد را در مهر ماه امسال 

به خود اختصاص داده است.

يادداشت

خبرخوان

ميثم مهرپور/كارشناس اقتصاد

نقدى بر بى حسى و غلط هاى رسانه اى درباره اعداد بودجه 98

يارانه پنهان واقعاً چقدر است؟

تحليل

«اختصاص  موضوع  پادام     سيد سجاد 
934 هزار ميليارد تومان يارانه پنهان دولت 
است  روزي  انرژى در سال» چند  به بخش 
كه توجه رسانه ها را به خود جلب كرده است 
و حتى برخى رسانه ها تيتر يك خود را به اين 
موضوع اختصاص دادند، اما واقعيت چيست؟ 
آيا دولت 934 هزار ميليارد تومان يارانه پنهان 

در سال پرداخت مى كند؟ 
انتشار اين خبر از آنجا ناشى مى شود كه يكى از 
مسئولين در مصاحبه خود قصد داشت بگويد 
از زمــان اجراى هدفمنــدى يارانه ها تاكنون 
934 هزار ميليارد تومان يارانه پنهان پرداخت 
شــده، يعنى اينكه قانون هدفمندى كه قرار 
بود يارانــه پنهان را از بين ببرد در تحقق اين 
موضوع موفق نبوده اســت و بايد براي تحقق 
واقعي ســازي قيمت حامل هاي انرژي تلاش 
بيشتري كنيم، اما اين مسئول اشتباهاً گفت: 
«934 هزار ميليارد تومان يارانه پنهان داريم» 
و پس از آن رئيس سازمان برنامه و بودجه هم 
در گفت وگوى ويــژه خبرى همين موضوع را 
(احتمالاً به اســتناد حرف آن مسئول) تكرار 
كرد و پس از آن رسانه ها يكى پس از ديگرى 
اين خبر را منتشــر كردند و اتفاقاً هيچ يك در 
مورد راســتي آزمايي آن زحمت يك حساب 

سرانگشتي را به خود ندادند. 
متأسفانه اعداد وقتى از توان شمارش ما بالاتر 
مى روند ديگر نســبت به بزرگى آن ها حسى 
نداريــم و در قبــال اعدادى كه مى شــنويم 
تحقيــق لازم را انجام نمى دهيــم و با خود 
مى گوييم چون فلانى گفته اســت و يا چون 
موضوع نفت و ما خيلي نفت داريم، پس حتماً 
درست است، بدون اينكه به ابعاد گسترده آن 
عدد حتى فكر بكنيم؛ بنابراين در ادامه سعى 
خواهيم كرد كه كل فروش نفت و گاز كشور 

به مردم و صنايــع داخل را 
محاسبه كنيم تا ببينيم اگر 
دولت قرار باشد كل اين موارد 
را به قيمت جهانى به مردم 
عرضه كنــد و هيچ يارانه اي 
پرداخت نكنــد، چه مبلغى 

مى شود. 
فرض كنيم دولت نفت خام 
را بدون يــك ريال تخفيف 
بــا ميانگيــن قيمت ســال 
1397 هر بشكه 60 دلار به 
پالايشگاه ها و پتروشيمى هاى 
داخــل تحويل دهد. با توجه 
بــه اينكــه پالايشــگاه ها و 
پتروشــيمي ها روزانــه 1,7 
ميليون بشــكه نفت مصرف 
 مي كنند، سالانه 37 ميليارد 

دلار درآمد نصيب دولت مي شــود. حال اگر 
دولــت دلار حاصله را با نرخ تســعير 4200 

 156 تبديــل  كند،  تومانى 
هزار ميليــارد تومان درآمد 
به دســت خواهدآمد. يعنى 
اگر دولت يــك ريال هم در 
فروش نفــت يارانه پرداخت 
نكنــد 156 هــزار ميليارد 
از اين محل  تومان درآمــد 

نصيبش مى شود.
امــا در مــورد گاز طبيعي، 
مصرف ســالانه گاز كشــور 
حدود 200 ميليارد متر مكعب
اســت. حال اگر فرض كنيم 
دولت كل گاز فروش داخل 
را به قيمــت صادراتي يعني 
هر متر مكعب 20 سنت به 
مردم و صنايع بفروشــدو با 
نرخ ارز 4200 توماني تبديل 
شود، از اين محل هم 168 هزار ميليارد پول 

نصيب دولت مى شود. 

جمــع كل فروش داخلي نفــت و گاز بدون 
حتي يك ريال پرداخت يارانه و با قيمت تماماً  
جهاني 324 هزار ميليارد تومان مي شود، حال 
اين نكته هم وجــود دارد كه مردم با بنزين 
1000 توماني، سالانه حدود 30 هزار ميليارد 
تومــان و براى گاز حــدود 20 هزار ميليارد 
تومان پول بــه دولت پرداخــت مي كنند و 
ساير سوخت ها مانند گازوييل و.... هم رايگان 
مصرف نمى شــود و در اينجا پول مردم بابت 
ساير فرآورده ها را براى مخارج پالايشگاهى و 
حمل و نقــل و... در نظر مى گيريم و از 324 
هــزار ميليارد تومان آن را كســر نمى كنيم. 
حال اگر فقط پول برگشــتى بنزين و گاز را 
از رقم محاسبه شده كسر كنيم به 274 هزار 
ميليارد تومان مى رسيم. يعني اگر دولت تمام 
نفت و گاز را رايگان به مردم و صنايع تحويل 
دهد، 274 هــزار ميليارد تومان يارانه پنهان 
پرداخت خواهد كرد. يعنى 29 درصد عددى 
كه رسانه ها بدون تحقيق و بررسى دست به 
دســت هم چرخاندند. البته همچنان عقيده 
داريم رقم صحيح يارانه پنهان از اين هم كمتر 
است (حدودا نصف) و محاسبه دقيق آن را به 

زمان ديگري موكول مي كنيم. 
امــا ما هم اذعان داريم كه 274 هزار ميليارد 
تومان رقم بســيار بزرگى اســت براي يارانه 
پنهان و بايد يارانه پنهان صفر شود تا بهره وري 
صنايع افزايش يابد و از سهم نسل هاي آينده 
از منابع خــدادادي صيانت شــود، اما نكته 
اين اســت كه اين رقم با 934 هزار ميليارد 
تومان اختلاف بســيار فاحشي دارد؛ بنابراين 
رســانه هاي محترم بايد اولاً نسبت به اعداد 
حس داشته باشند و دوماً هر عددى را بدون 
چون و چرا و محاســبه سرانگشتي از كسى 

نپذيرند و منتشر نكنند.

 براى حضور در 
بازارهاى جهانى 
نياز است تا قيمت 
تمام شده كاهش 
پيدا كند، در حالى 
كه با هزينه هاى 
سربار، توليد ما 
توان رقابت و باقى 
ماندن در بازار 
داخلى را نيز ندارد

بــــــــرش

 اگر دولت تمام 
نفت و گاز را رايگان 

به مردم و صنايع 
تحويل دهد، 

274 هزار ميليارد 
تومان يارانه پنهان 

پرداخت خواهد 
كرد. يعنى 29 

درصد عددى كه 
رسانه ها بدون 

تحقيق و بررسى 
دست به دست هم 

چرخاندند

بــــــــرش



بروز  میزان  مصدق   محمود جامعه/  
و شیوع سرطان در ایران هرچند نسبت به 
متوسط جهانی کمتر است اما این بیماری 
به نسبت گذشته در کشور ما همچون دیگر 
کشورها در حال افزایش است. موضوعی که 
حتی موجب واکنش بعضی از مسئولان و 
کارشناســان حوزه سلامت هم شده است 
به طوری که محمدهــادي ایازي، معاون 
اجتماعــي وزارت بهداشــت می گوید: در 
حال حاضر 350 هزار بیمار ســرطانی در 
کشــور وجود دارد اما تخمین زده می شود 
که سالانه 100 هزار نفر به این آمار اضافه 
شود. آمار نگران کننده ای که شاید خیلی 
هم دور از واقعیت نباشد چرا که سالانه 30 
تا 35 هزار نفر از مردم ایران فقط به دلیل 
ســرطان جان خود را از دست می دهند و 
این بیماری در برخي از استان هاي کشور به 
 عنوان دومین عامل مرگ ومیر و در برخي 
دیگر سومین عامل مرگ محسوب مي شود. 
با این همه پرسش اینست که برای مقابله 
با این پدیده چه باید کرد و مهمتر از همه 
این که جامعه و وزارت بهداشت برای مقابله 

با این تهدید تا چه میزان آمادگی دارند؟ 

 با مشکلات بیشتری مواجه می شویم 
اگر...

منوچهر جمالی سوسفی؛ عضو کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس در پاسخ به قدس 
می گوید: اگر با همین فرمان به زندگی مان 
ادامه بدهیم قطعاً آمار بیماران سرطانی در 

کشور افزایش پیدا می کند. 
وی تصریح می کند:کسانی که مبتلا به این 
بیماری می شــوند اگر الان بخواهند برای 
درمان به بیمارســتان های دولتی مراجعه 
کنند سیستم دولتی قدرت پاسخگویی به 
همه این بیماران را ندارد. یعنی همین حالا 
در درمان بیماران سرطانی مشکلاتی وجود 
دارد چه رســد به آینده که آمار مبتلایان 
بیشتر خواهد شد. وی با بیان این که وزارت 
بهداشت برای پیشگیری و درمان سرطان با 
محدودیت اعتباری مواجه است، می گوید: 
درحال حاضر افــراد برای عمل جراحی و 
پیوند مغز اســتخوان باید مدتی در نوبت 
بمانند. در واقع توان تخصصی برای مقابله 
با این بیماری را داریم اما توان اعتباری مان 
برای پیشگیری و درمان کم است.یعنی از 
لحاظ نیروی متخصص، پرستار و فضاهای 

فیزیکی و بیمارســتانی کمبودهایی داریم 
که اگر این مشــکل رفع نشود آن وقت در 
آینده در مقابله با بیماری سرطان مشکلات 
بیشتری خواهیم داشت.  وی ادامه می دهد: 
اعتبار حوزه سلامت کشور زیر 10 میلیارد 
دلار است در حالی که اعتبار این بخش در 
کشوری مثل ژاپن حدود 200 میلیارد دلار 
است. این رقم نشان می دهد که اعتبارات ما 

در حوزه سلامت خیلی کم است.

 شیوع سرطان دربرخی از استان ها 
حســین فودازی، دبیر انجمن رادیوتراپی 
آنکولوژی ایران، هم از دو برابر شــدن آمار 
بروز مبتلایان جدید ســرطان تا 15 سال 
آینده در کشور خبر می دهد و در پاسخ به 
این پرســش که چرا بروز و شیوع بیماری 
سرطان دربرخی از استان ها مثل استان های 
شمالی بیش از سایر استان هاست، به قدس 
می گوید:دلیل این موضوع به عادات غذایی، 
عامل ژنتیک و ســلامت آب بر می گردد.

مطالعه طولانی مدتی که در شــمال ایران 
و منطقه گنبد در خصوص بودن ســرطان 
مری و معده انجام شــده اســت حاکی از 
این اســت که این موضوع بیشتر به خاطر 
نوع مواد غذایــی و عادت مردم در مصرف 

نوشیدنی داغ است. 
فودازی با اشــاره به سنگین بودن بار مالی 
درمــان ســرطان بویــژه درمان های غیر 
جراحی سرطان در کشور می گوید: وقتی 
بیماری ســرطان فردی تشــخیص داده 
می شود همه اطرافیانش ابتدا به یاد شیمی 

درمانی می افتند اما شــیمی درمانی جزء 
کوچکتری از درمان سرطان را به عهده دارد 
و پایه های اصلی درمان این بیماری جراحی 
و بویژه پرتو درمانی و رادیوتراپی هســتند 
که نقش بســیار مهمی در درمان سرطان 
دارند.در واقع ۷0 درصد بیماران ســرطانی 
برای درمان نیــاز به رادیوتراپی دارند، ولی 
در کشور ما به دلیل کمبود شدید تجهیزات 
رادیوتراپی، بیشــتر شیمی درمانی صورت 

می گیرد.
وی می گوید:وزارت بهداشــت باید فکری 
برای افزایــش دســتگاه های ماموگرافی، 
تجهیــزات  آندوســکوپی،  ســونوگرافی، 
رادیوتراپی در مراکز درمانی و بیمارستان ها 
کند تا در این امور به استانداردهای حداقلی 

سازمان بهداشت جهانی برسیم. 

 بالاتر از متوسط جهانی هستیم 
دکتــر ایــرج حریرچی؛ ســخنگوی وزیر 
بهداشــت در گفت و گــو با مــا می گوید: 
براســاس روش آماری SAR میزان بروز 
و شــیوع سرطان در کشــور ما نسبت به 
متوســط جهانی و کشــورهای مشابه ما 
پایین تر است اما قبول داریم که این بیماری 
مانند همه کشورهای دنیا نسبت به گذشته 
در کشور ما نیز در حال افزایش است. وی 
پایین تر بودن آمار شــیوع سرطان نسبت 
به بروز ســرطان در کشور را بهترین نشانه 
میزان آمادگی وزارتخانه متبوعش در مقابله 
با این پدیده می دانــد و می گوید: این که 
داریم مــردم را غربالگری و با عوامل خطر 

مقابلــه می کنیم یعنی آمادگی. همین که 
درمان ها موفقیت آمیز است یعنی آمادگی. 
یعنی برغم این که میزان شیوع سرطان در 
حال افزایش اســت اما میزان مرگ و میر 
ناشی از این بیماری در حال افزایش نیست 
این موضوع نشــان می دهد ما از آمادگی 
لازم برخورداریــم. وی درباره جایگاه ایران 
در جهان در زمینه پیشگیری و درمان این 
بیماری هم می گوید: ما در این بخش ها در 
بیشتر شاخص ها وضعیت مناسبی داریم. 
یعنی در حد متوســط و متوســط به بالا 
هســتیم. البته در بعضی از شاخص ها که 
بیشتر مربوط به پیشگیری است وضعیت 

مناســبی نداریــم. اما در 
زمینه اســتفاده از روش ها 
و فناوری هــای نویــن در 
درمان ســرطان بــه طرز 
متوســط  از  توجهی  قابل 
جهانی بهتر هستیم. البته 
نمی گویــم از همه روش ها 
و درمان های پیشــرفته در 
سطح جهان بهره می بریم 

مثلاً الان داروهایی به بازار آمده که برای هر 
دوره مصرف 400 هزار دلار قیمت دارند که 
ما این ها را نداریم. یا الان در تامین پزشک 
جــراح و همچنین فراهم کردن دســتگاه 
رادیوتراپی کمبودهایی داریم اما در تلاش 
هســتیم تا این کمبودها را برطرف کنیم. 
یعنی اینگونه نیست که بیماری روی زمین 
بماند. اما در مجموع در بیشــتر شاخص ها 

وضعیت خوبی داریم. 
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دستان ناپاک در وزارت رفاه را می برُیم  تسنیم: محمد شریعتمداری وزیر تعاون ، کار و رفاه اجتماعی گفت:تمام منابع سازمان بهزیستی باید شفاف و روشن باشد، باید بتوانیم تمام فعالیت های 
سازمان بهزیستی را به اتاق شیشه ای منتقل کنیم. شریعتمداری افزود: هیچ بهانه ای برای عدم شفافیت در بهزیستی وجود ندارد،باید هر دست ناپاک در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را ببریم 

و بنده به عنوان وزیر هیچ معامله ای را نخواهم داشت و برای شفافیت در این سازمان گام بر می دارم.
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آمدهکهبرایهر
دورهمصرف400
هزاردلارقیمت

دارندکهمااینها
رانداریم

بــــــــرش

راهیبرایدرمانتودهبدخیمکمبوداعتباراتبیابیم

ایران پیشگام استفاده از فناوری های نوین درمان سرطان

تأمیناجتماعیدُرّیتیمحاکمیت
مرحوم جــلال آل احمد کتابی با عنوان »جزیره خارک، دُرّ یتیم خلیج فارس« 
دارد که در آن به تغییرات صنعت نفت بر زیســت بوم جزیره خارک می پردازد. 
دُرّ یتیم، حکایت مرواریدی اســت که به تنهایی در صدف قرار دارد و به همین 
سبب درشت تر از مرواریدهایی است که چند تایی در یک صدف قرار دارند ولی 
این مروارید درشت، تنها و یتیم است. به نظر می رسد سازمان تامین اجتماعی را 
نیز بایســتی دُرّ یتیم حاکمیت دانست چرا که طی ادوار مختلف، مجموعه اجزا 
و عناصر حاکمیت هرگاه که قصد مداخله در آن داشــته اند و دارند آنرا جزیی از 
حاکمیت تلقی و تمامی قوانین و مقررات حاکم بر بخش های دولتی و عمومی را 
برای سازمان جاری و ساری می دانند و تمامی اصول، قواعد و محاسبات بیمه ای 
را کنار گذاشته و شخصیت مستقل حقوقی و استقلال مالی و اداری آنرا که یک 
سازمان مشاع، بین النسلی و حق الناس است را نادیده می انگارند. ولی زمانی که 
بحث کمک و حتی ایفای تعهدات قانونی و استیفای حقوق سازمان و بازپرداخت 
بدهی های دولت به سازمان تأمین اجتماعی می رسد، آنرا یک سازمان غیردولتی 
فــرض می کنند و با او مثل یک بچه یتیم و چه بســا بچه یتیم ناتنی برخورد 
می کنند. این رویکرد در همه ادوار و در همه زمینه ها کم و بیش وجود داشــته 
و دارد. بطور مثال در موضوع خصوصی ســازی، وقتی موضوع واگذاری سهام و 
شرکت های دولتی بابت بازپرداخت بدهی های دولت به سازمان تأمین اجتماعی 
می شود، ســازمان مزبور را در کنار بسیاری از مجموعه های حاکمیتی )نهادها، 

بنیادها و مجموعه های خارج از قوه مجریه( قرار می دهند. 
ولــی وقتی موضوع واگذاری امتیاز بهره برداری از معادن و یا مخازن نفتی و... به 
سازمان تأمین اجتماعی می رسد، می گویند این ها انفال است و قابل واگذاری به 
سازمان تأمین اجتماعی نیست و حتی معادن گل گهر را که واگذار شده بود پس 
می گیرند. ولی مشــاهده می شود که گاه معادن و مخازن نفتی به مجموعه های 
مشــابه نه فقط بابت بازپرداخت بدهی دولت بلکه بابــت تأمین مالی روزمره و 
تمشیت امور جاری واگذار شده و می شود. حتی مشاهده می شود که محصولات 
معدنــی و نفت را در بورس به بخش خصوصی واگــذار می کنند و احتمالاً اگر 
ســازمان بخواهد به این عرصه ورود کند، این بار خواهند گفت ســازمان تأمین 

اجتماعی دولتی یا عمومی است و امکان رقابت با بخش خصوصی را ندارد.
این در حالی اســت که تجربه نشــان داده اســت خصوصی ســازی در قالب 
واگذاری ســهام دولتی به ســازمان تأمین اجتماعی موفق تر از خصوصی سازی 
به ســبک واگذاری هپکو، هفت تپه، فولاد اهواز و نظایر آن بوده و هســت، چرا 
که سازمان تأمین اجتماعی از یک نگاه اقتصادی و اجتماعی در بخش اقتصادی 
و سرمایه گذاری برخوردار است و بروز بحران کارگری یا محلی بابت شرکت های 

واگذار شده به سازمان تأمین اجتماعی، کمتر مشاهده شده است.
از ســر اتفاق اگر هنوز در بســیاری از شرکت های واگذار شده به برخی خاص و 
خواص و نیز مجموعه های نهادی و بنیادی بحران هایی شــبیه هپکو و... اتفاق 
نیفتاده است، بخاطر کارکرد سازمان تأمین اجتماعی است که بسیاری از نیروهای 
اخراجی و تعدیل شده این شرکت ها را تحت پوشش بازنشستگی های زودرس و 
یا خدمات بیمه بیکاری قرار داده و علیرغم تأخیر در پرداخت حق بیمه، خدمات 

بیمه ای و درمانی خود را به کارگران آن ها تداوم بخشیده است.
جالب اینکه وقتی شــرکت های واگذار شده به بخش خصوصی و مجموعه های 
نهادی و بنیادی دچار بحران و اعتراضات کارگری می شوند مجموعه حاکمیت، 
سراســیمه به کمک کارفرمای آن ها می آید و ســیل اعتبارات، تسهیلات و... به 
سوی این شرکت ها سرازیر می شود و حتی از جیب سازمان تأمین اجتماعی نیز 
برای رفع بحران هزینه می شود )برقراری بازنشستگی زودهنگام، اعطای مقرری 
بیمه بیکاری، ارایه خدمات بیمه ای و درمانی بدون دریافت حق بیمه، استمهال 
حق بیمه های معوق و جاری و...( ولی وقتی شــرکت های واگذار شده به سازمان 
تأمین اجتماعی دچار بحران می شوند مجموعه حاکمیت می گویند سازمان تأمین 

اجتماعی مستقل است و خودش باید تأمین مالی و سرمایه گذاری کند.
نگاهی به قوانین ســنواتی بودجه کل کشــور بخوبــی بیانگر مظلومیت تامین 
اجتماعی است. پر واضح است که در ادبیات بودجه ای ردیف ها، اعتبارات و ارقام 
مندرج در جداول بودجه از قابلیت اجرایی بسیار بالاتری نسبت به احکام انشایی 
برخوردار است و غالباً این ردیف ها و ارقام مندرج در ردیف هاست که عملیاتی و 
محقق می شود و مهم تر آنکه از ابتدای سال قابلیت اجرا و عملیاتی شدن دارد و 
اتفاقاً در این بخش همیشه سازمان تأمین اجتماعی جزو محروم ترین دستگاه های 
اجرایی بوده اســت البته با این توضیح که ردیف هــا، اعتبارات و ارقام مربوط به 
سازمان تأمین  اجتماعی با سایر دستگاه های اجرایی و دولتی متفاوت است بدین 
معنا که ســازمان تأمین اجتماعی خودش راســاً پولی از دولت نمی گیرد و اگر 
ردیفی و اعتباری به این سازمان اختصاص می یابد، وکالتی و نیابتی است و متعلق 
به بیمه شدگان و حق شخصی بیمه شدگان )و کارمندان و کارگران( می باشد و 
یا کمکی اســت که دولت قصد داشته و دارد که به کارفرمایان داشته باشد، ولی 
دستگاه های اجرایی و دولتی غالباً اعتبارات و بودجه را برای تمشیت امور جاری 
خود و کارکنان خود دریافت می نمایند. این در حالی اســت که سازمان تأمین 
اجتماعی یک سازمان مدیریت درآمد-هزینه و برآمده از مشارکت مالی ذینفعان 
خود )کارگر، کارفرما و مستمری بگیر( می باشد و سهم الشرکه 3 درصدی دولت 
بابت حق بیمه کارگران نیز اگر محقق شود )که تاکنون نشده است( به واقع حق 
کارگر و کارمند است و کمکی است که دولت به آن ها می کند نه به سازمان تأمین 
اجتماعی. بطور مثال کمیته امداد در لایحه بودجه ســال 1398 در ردیف های 
بودجه بالغ بر 5500 میلیارد تومان از دولت کمک می گیرد ولی ســهم سازمان 
تأمین اجتماعی در ردیف های بودجه حدود 1600 میلیارد تومان است که 1000 
میلیارد تومان آن را خود سازمان یاد شده از کارفرمایان وصول و به حساب خزانه 
ریخته اســت و متعلق به کارگران است و فقط حدود 600 میلیارد تومان ردیف 
بودجه ای به سازمان مزبور بابت کمک به بیمه کارگران و برخی اقشار خاص در 
نظر گرفته شــده اســت. نتیجه آنکه در قوانین سنواتی بودجه کل کشور، غالباً 
سازمان تأمین اجتماعی در بخش ردیف ها، اعتبارات و ارقام مندرج در جداول جزو 
محرومان است و اگر هم برخی احکام انشایی برای بازپرداخت بدهی های دولت 
به سازمان تأمین اجتماعی قید می شود غالباً تحقق نمی یابد و همچنان با سازمان 

تأمین اجتماعی مثل بچه یتیم رفتار می شود.

عضوکمیسیونبهداشتودرمانمجلس:
وزارتبهداشتقانونرارعایتنمیکند

فارس: عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس در واکنش به اخبار منتشر شده 
درباره استعفای وزیر بهداشت به خاطر 
کمبود بودجه طرح تحول سلامت گفت:  
بودجه وزارت بهداشــت نسبت به سال 
گذشته حداقل 10 درصد افزایش پیدا 
کر د ه اســت، وزارت بهداشت د ر زمینه 

مصرف بودجه، قانون ر ا رعایت نمی کند و مسئله استعفای وزیر نیز فرار روبه جلو 
اســت. علی نوبخت حقیقی افزود: از لحاظ کارشناســی بودجه وزارت بهداشت 
مناسب تعیین شده و هیچ گونه کمبودی د ر این زمینه احساس نمی شو د. نوبخت 
حقیقی توضیح داد: با توجه به منابع خزانه، بودجه وزارت بهداشت به طور دقیق 

تعیین شد و حتی می توان یک سوم این مبلغ ر ا صرفه جویی کر د.

وزیرعلوم:
معدلدررشتههایپرطرفدارکنکورملاکنیست

مهر: وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری 
دربــاره پذیــرش معدل بیســت ها در 
رشته های پرطرفدار کنکور گفت: معمولاً 
در مدارس، تعــداد زیادی دارای معدل 
20 هستند و اگر مبنا فقط معدل باشد، 
این کار امکان ندارد. منصور غلامی گفت: 
در بحث حذف کنکور، ما برای رشته های 

پرطرفدار حتماً باید یک روش ارزیابی و انتخاب داوطلبانه برای استعدادهای بالاتر 
را داشته باشیم. وی ادامه داد: معمولاً در مدارس و دبیرستان ها، تعداد زیادی از 
دانش آموزان دارای معدل 20 هستند و اگر مبنا فقط معدل تحصیلات باشد، این 
کار امکان ندارد. وزیر علوم افزود: لذا دانشگاه ها و سازمان سنجش و آموزش کشور 
حتماً طرحی را برای اینکه آزمون انتخاب برتر ها چگونه باشد تهیه می کنند، قبل 
از اینکه کنکور کاملاً حذف شود. غلامی گفت: با پذیرش 85 درصد داوطلبان ورود 

به دانشگاه بر اساس سوابق تحصیلی در چند سال آینده کنکور حذف می شود.

رئیسدانشکدهفضاییدانشگاه
صنعتیامیرکبیر:

محققان»طرحملیهواپیمای
۱۵0نفره«پریدند!

ایسنا: رئیــس دانشــکده فضایی دانشگاه 
صنعتی امیرکبیر با تأکید بر ضرورت توجه 
به اشــتغال محققان گفت: در پروژه کلان 
ساخت هواپیمای 100 تا 150 نفره پس از 
فاز طراحی مفهومی، هیچ حمایتی صورت 
نگرفت و محققان آن بــه خارج مهاجرت 
کردنــد. دکتر محمــود مانی با اشــاره به 
واگذاری پروژه کلان هواپیمای 100 تا 150 
نفره به دانشگاه ها، یادآور شد: در این پروژه 
3 دانشگاه و یک پژوهشگاه درگیر بودند و ما 

فاز طراحی مفهومی را اجرایی کردیم.
وی خاطرنشــان کرد: بعــد از فاز طراحی 
مفهومی هیچ حمایتی از این طرح نشــده 
و همــه محققانی کــه در این طرح حضور 
داشــتند، با رزومه ای که داشتند، به خارج 

مهاجرت کردند.

عضوکمیسیوناقتصادی
مجلسپاسخداد

وامازدواج۳0میلیونتومان
میشود؟

خانهملت: رحیم زارع؛ عضو کمیســیون 
اقتصادی مجلس گفت: پیشنهاد شده که با 
توجه به نرخ تورم و گرانی که در کشور رخ 
داده وام ازدواج برای هر یک از زوج ها به 30 
میلیون تومان افزایــش یابد. وی افزود: اگر 
نمایندگان همراهی کرده و به این پیشنهاد 
در کمیسیون تلفیق و صحن علنی مجلس 
رای دهنــد، وام ازدواج برای زوجین به 60 
میلیون تومان افزایش می یابد. بازپرداخت 
وام ازدواج 5 ساله و با سود 4 درصد در نظر 
گرفته می شــود که بانک ها باید تسهیلات 
قرض الحســنه ازدواج را در اولویت نخست 
پرداخــت قرار دهنــد. وی ادامه داد: محل 
پرداخــت این وام از منابع قرض الحســنه 
پس انداز و منابع قرض الحســنه جاری در 
نظر گرفته شده که در حال حاضر این منبع 

بیش از 100 هزار میلیارد تومان است.

سخنگویکمیسیونبهداشت
ودرمانمجلسبیانکرد
ناهمخوانیتختهای

بیمارستانیباتعدادپرستاران

خانهملت: سخنگوی کمیسیون بهداشت 
ودرمــان گفت: تخت های بیمارســتانی به 

نسبت تعداد پرستاران همخوانی ندارد.
حیدر علی عابــدی درباره وضعیت اجرایی 
طرح کارانه پرســتاری گفــت: طرح کارانه 
پرستاری برای حمایت از پرستاران در حدود 
10 تا 12 سال گذشته در مجلس تصویب 
شــده اما متاســفانه تاکنون اجرایی نشده 
اســت و اگر طرح کارانه در حوزه پرستاری 
اجرایی شود، بطور حتم بسیاری از مشکلات 

اقتصادی پرستاران برطرف می شود.
عبادی افزود: فشــار و حجم کاری بر روی 
پرستاران بســیار بالاســت زیرا زمانی که 
استانداردهای پرستاری به نسبت تخت های 
بیمارســتانی را با دیگر کشــورها مقایسه 
می کنیم، مشاهده می کنیم که این میزان 
تخت های بیمارستانی، همسو و استاندارد با 
میزان تعداد پرستاران نیست بنابراین باید با 
جذب پرســتاران فشار کار را در این حیطه 
کاهش دهیم. وی گفت: مسئولان سازمان 
برنامه و بودجه و مدیریت و برنامه ریزی قول 
مساعد داده اند برای سال98 بودجه مکفی 
برای استخدام پرستاران را در نظر بگیرند تا 
بتوانیم دراین حیطه پرستاران مورد نظر را 

استخدام کنیم.

علی حیدری/ نایب رئیس هیئت مدیره سازمان تأمین اجتماعی

خبر

3000737274
سامانهپیامکی

               صفحه جامعه                                   
انتقاد      ها، پیشنهاد      ها و اید      ه های خود       را 
از طریق این پیامک به گروه اجتماعی 

ارسال فرمائید      

جامجم:طی چند روز اخیر 5 عضو شــبکه تبشــیری 
صلیبی صهیونیستی در البرز دستگیر شده بودند که دیروز 
با دســتگیری 4 عضو دیگر از این شبکه، تعداد دستگیر 

شدگان به 9 نفر رسید.
 اعضای شــبکه تبشیری صلیبی صهیونیستی به صورت 
برنامه ریزی شــده با عناصر خارج از کشور در ارتباط بوده 

و عقاید و افکار انحرافی در مسیحیت را ترویج می کردند.
ترویج عقاید و افکار انحرافی مسیحیت در استان البرز مورد 

اعتراض رسمی مسیحیان قرار گرفته است.
گفتنی اســت 5 نفــر از اعضای این گــروه نیز با تلاش 
دستگاه های مســئول روز 5 دی در استان البرز بازداشت 

شده بودند.
جریان تبلیغ و تبشیر مســیحیت بدون در نظر گرفتن 
اختلافات فرق و مذاهب مسیحی با  تشکیل اردوگاه ها در 
سطح جهان اقدام به جذب مسلمانان و پیروان  دیگر ادیان 

در قالب کلیساهای خانگی می کند .

اعضایفرقهانحرافیدرمحاصرهقانون
دستگیری 9 عضو شبکه

 » تبشیری صلیبی صهیونیستی «

ازسویمعاوندادستانسیرجانصورتگرفت

میزان:معاون دادســتان سیرجان گفت: متهم اصلی پرونده 
قاچــاق ترامادول به ارزش تقریبــی 30 میلیارد ریال که در 
پوشــش »طی زمین شــوی« از بندر گمرک شهید رجایی 
بندرعباس اقدام به جاسازی کرده بود، پس از ماه ها متواری 

بودن در شیراز دستگیر شد.
مجتبی قدیمی معاون دادستان سیرجان در تشریح آخرین 
جزئیات پرونده قاچاق ترامادول به ارزش تقریبی 30 میلیارد 
ریال در ســیرجان گفت: متهم اصلی این پرونده در شــیراز 

دستگیر شده است و به زودی قرار نهایی صادر می شود.

ایــن مقام قضایی در خصوص قاچــاق کالا از طریق مبادی 
رسمی عنوان کرد: در این پرونده تمامی اسناد و مدارک نیز 
بر روی برگه صحیح بوده است، اما داخل کارتن ها صرف نظر 
از مقداری کالای مجاز مشروط که نسبت به آن مجوز صادر 
شده بود، ترامادول نیز جاســازی کرده بودند که لازم بود با 
توجه به اینکه سیستم گمرک مسیر قرمز را برای ترخیص این 
کالا مشخص کرده بود مسئولان گمرک بخصوص ارزیاب ها 
در این خصوص با جدیت نسبت به بررسی محتویات محموله 
اقــدام تا از ورود این کالای ممنوعه قاچاق به داخل کشــور 

خودداری بعمل می آمد. 
وی افزود: در این رابطه دو نفر از کارکنان گمرک بندر شهید 
رجایی بندرعباس بازداشــت و پس از تکمیل تحقیقات و با 
تودیع وثیقه آزاد شــدند و در ادامه طی یکســری اقدامات 
اطلاعاتی متهم اصلی پس از ماه ها متواری بودن در کشور های 
مختلف، سرانجام در فرودگاه شیراز شناسایی و بازداشت شد. 
گفتنی اســت، این پرونده در مراحل آخر صدور قرار نهایی 
قرار دارد و در شعبه اول بازپرسی دادسرای عمومی وانقلاب 

سیرجان درحال رسیدگی است.

تشریح آخرین جزییات پرونده قاچاق ترامادول 

خط قرمز

بادستورسرپرستدادسرایفضایمجازیمشهد

عاملان انتشار فیلم فحاشی دو دانش آموز تحت تعقیب قرار گرفتند

 خطقرمز/عقیلرحمانی   مسئولان دبستانی که پس از 
دعوای دو دانش آموز از فحاشی آن ها تصویربرداری و در فضای 
مجازی منتشر کرده بودند، صبح روز گذشته دستور شناسایی 

آن ها صادر شد. حدود یک هفته پیش بود که فیلمی در فضای 
مجازی و کانال های تلگرامی دســت به دست چرخید. در آن 
فیلم که حدود 54 ثانیه بود و احتمال می رود به جز انتشار در 
کانال های تلگرامی در اینســتاگرام هم توسط عاملان، منتشر 
شده باشــد، دو دانش آموز دبستانی که لباس فرم به تن دارند 
توسط یکی از افراد شاغل در مدرسه به دفتر فراخوانده می شوند.

 اقدام غیراخلاقی که قبلًا هم سابقه داشت!
 در حالی که در دســتان یکی از عامــلان فیلمبرداری قطعه 
شیلنگ گاز برش خورده ای قرار دارد، با نشانه رفتن آن به سوی 
دو دانش آموز آن ها را وادار می کند تا ماجرای فحاشی در زنگ 

تفریحشان را جلوی دوربین به تصویر بکشند!
دو دانــش آموز که با بــالا و پایین رفتن شــیلنگ گاز دچار 
اســترس و ترس می شدند شروع به بازگو کردن الفاظ رکیک 
و فحاشــی های رد و بدل شده بین خودشان می کنند. در این 
میان فردی که شیلنگ در دست دارد و دانش آموز او را »آقا« 
صدا می زند به فردی که درحال فیلمبرداری اســت، می گوید: 
ببین چه فحش های جدیدی بلد هستند! در ادامه دوباره رو به 
یکــی از دانش آموزان می کند و می گوید: چه گفتی به او)دیگر 
دانش آمــوز(. دو دانش آموز آنچنان تحت فشــار قرار گرفته 
بودند که احســاس می شد هر کدام از آن ها برای آنکه دیگری 

را عامل اصلی این اتفاق معرفی کنــد، الفاظ رکیک تری را به 
دیگری نسبت می دهد و عاملان فیلمبرداری همچنان در حال 
تصویربرداری از این اقدام هستند. اقدام غیر اخلاقی ادامه می یابد 
و با سوال هایی که آن ها از دانش آموزان می کنند باعث می شوند 
تا دو کودک بیشتر از الفاظ رکیک استفاده کنند. در ثانیه های 
آخر فیلم خانمی از جلوی دوربین عبور می کند که از لباسش 
مشخص است نیروی خدماتی مدرسه است و از سویی حاکی از 
آن بود که زن خدماتی در تمامی لحظات در آنجا حضور داشته 

است که خود جای سوال دارد.

 دستور شناسایی متهمان صادر شد
گزارش قدس حاکی است: بر همین اساس بود که روز گذشته 
قاضی حقدادی سرپرست دادسرای ویژه جرایم فضای مجازی 
مشهد پس از آنکه موضوع را از زوایای مختلفی مورد بررسی قرار 
داد، دستور شناسایی عاملان تهیه کلیپ غیر اخلاقی را صادر 
کرد. اینگونه بود که ماموران پلیس اطلاعات و امنیت عمومی 
استان خراسان رضوی شناســایی و دستگیری متهمان را در 
دستور کار خود قرار دادند. در این راستا از شهروندان درخواست 
می شود در صورت اطلاع ازهویت عاملان این اقدام و یا اطلاع از 
نام مدرسه، موضوع را از طریق سامانه پیامکی 3000۷3۷2۷4 
با ما در میان بگذارند تا موضوع در اختیار مقام قضایی قرار بگیرد.
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

25 هزار صندلی در دانشــگاه فرهنگیان خالی اســت اراک-قدس: رئیس دانشــگاه فرهنگیان با اعلام وجود 25 هزار صندلی خالی در این دانشــگاه گفت: این تعداد صندلی خالی در 64 
پردیس و 34 مرکز کشــور هســتند. حســین خنیفر اظهار کرد: برنامه بلندمدتی برای ایجاد پردیس های بســیار بزرگ تحت عنوان دانشــگاه جامع تربیت معلم اســتانی در دست است به گونه ای که 31 

دانشگاه 100 هکتاری برای 31 استان تأسیس شود تا ریشه  کمبود معلم را برای همیشه خشک کنیم.
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15 درصد سیستان و بلوچستان گازرسانی شده است
زاهدان-قدس: نماینده مردم زاهدان 
در مجلس شورای اسلامی گفت: دولت 
بابیان اینکه گاز به زاهدان رسید توجه 
مــردم را بــه این موضــوع جلب کرد، 
درحالی که فقط 15 درصد گازرسانی به 
استان انجام شده است. انتقال گاز به این 
استان به ویژه زاهدان یکی از اولویت های 

کاری ما بود و همواره دراین باره تلاش کرده ایم. 
حسینعلی شهریاری بیان کرد: چهار کودک بی گناه در آتش بی مسئولیتی و نبود 
نظارت کامل مســئولان امربر این مدارس سوختند و با پیگیری هایی که انجام 
دادیم سرپرست شــرکت گاز استان قول داد تا پایان سال در 35 درصد زاهدان 

گازرسانی شود که امیدواریم این امر تحقق یابد. 
نماینده مــردم زاهدان همچنین درباره وضعیت نامناســب جاده ها اظهار کرد: 
ســالانه 700 تا 800 نفر جان باخته در حوادث جــاده ای داریم و ده ها هزار نفر 
هم معلول می شوند که هزینه های زیادی به دنبال دارد، متأسفانه در دوره وزیر 
ســابق راه و شهرسازی توجه کمتری به این موضوع می شد، این موضوع توسط 
برخی نمایندگان همچنان مورد پیگیری است و درصدد تخصیص اعتبارات بیشتر 
برای مرمت و بازسازی راه ها هستیم. شهریاری افزود: اما بسیاری از این اتفاق ها به 
دلیل تردد خودروهای حامل سوخت قاچاق و رعایت نکردن سرعت مطمئنه رخ 

می دهد که باید پلیس راهور با آن ها برخورد جدی داشته باشد. 

سهمیه گوشت گرم وارداتی خوزستان کافی نیست
اهواز- قدس: مدیرکــــل شـــرکت 
پشتیبانی امور دام خوزستان بابیان اینکه 
در خوزستان تقاضا برای خرید گوشت 
گرم وارداتی بســیار خوب و بالا است، 
گفت: عرضه گوشــت گرم گوسفندی 
وارداتی باقیمت هر کیلوگرم حدود 37 
هزار و 300 تومــان به صورت مخلوط 
در حال انجام اســت. هادی سلامات خاطرنشان کرد: البته سهمیه گوشت گرم 
گوسفندی واردشده به استان با توجه به میزان تقاضا برای خرید آن، کافی نیست 
و در تلاش هستیم تا این سهمیه را افزایش دهیم. وی بابیان اینکه هفته ای 10 
تن گوشت گرم گوسفندی وارد استان می شود که در راستای تنظیم بازار و تعدیل 
قیمت گوشت گرم آن را در استان توزیع می کنیم افزود: این گوشت از کشورهای 
آسیای میانه و استرالیا وارد استان و در راستای تنظیم بازار در سراسر استان توزیع 
می شــود. با توجه به فرهنگ مردم در خوزستان، تقاضا برای خرید گوشت گرم 

وارداتی بسیار خوب و بالا است.

ممنوعیت استفاده از ظروف پلاستیکی در شیراز
شیراز-قدس: معاون بهداشت دانشگاه 
علوم پزشکی شیراز گفت: از اسفندماه 
امسال، استفاده از ظروف یک بارمصرف 
پلاستیکی در صنوف حساس، در سطح 

شیراز ممنوع خواهد بود. 
عبدالرسول همتی بابیان اینکه اقدامات 
زیادی برای ممنوعیت استفاده از ظروف 
یک بارمصرف پلاستیکی در بسته بندی موادغذایی انجام شده اما نتیجه بخش نبوده 
است، گفت: با توجه به روند روبه رشد استفاده از این ظروف، موضوع به شکل ویژه 

در جلسه ای طرح و بررسی شد. 
وی افزود: پس از اطلاع رســانی و فرهنگ ســازی، از ابتدای اســفند ماه امسال، 
تیم های نظارتی مشترک، از صنوف مرتبط بازدید می کنند تا در صورت استفاده 
از ظروف یک بارمصرف پلاســتیکی برای عرضه مواد غذایی داغ، مراحل قانونی 
برخورد با متخلفان طی شود.  او با اشاره به اهمیت این موضوع یادآور شد: در این 
نشست، دادستانی نیز نسبت به برخورد با متخلفان بر اساس مستندات قانونی، 

اعلام آمادگی کامل کرد. 

تملک واحد صنعتی بدون هماهنگی ممنوع
امور  کرج-قدس: معــاون هماهنگی 
اقتصادی و توسعه منابع انسانی استاندار 
البرز گفــت: بانک های اســتان بدون 
هماهنگی ستاد تســهیل و رفع موانع 
تولید امکان تملیک واحدهای تولیدی 
را ندارند.  عبادالله کامکار گفت: مدیران 
بانک هــا در کنار صنایــع و واحدهای 
تولیدی تلاش بســزایی می کنند.  وی افزود: اما گاهی ممکن اســت در بعضی 
موارد که باید از تهران استعلام و پاسخ سرمایه گذار ازآنجا داده شود، پاسخ یا دیر 
داده شــود یا آن گونه که دلخواه سرمایه گذار است داده نشود مثلاً در یک مورد 
سرمایه گذاری 70 میلیارد تومانی، بانک توجیه سرمایه گذار را نمی پذیرد و سخت 
تــن به همکاری می دهد.  کامکار اظهار کرد: در کارگروه تســهیل و رفع موانع 
تولید قراری گذاشته شده است مبنی بر اینکه هیچ واحد تولیدی بدون هماهنگی 
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید تملیک نشود، این به این معنی نیست که واحد 
تولیدی بلاتکلیف بماند چه بسا اگر واحد به تملیک بانک درآید امکان واگذاری 
به صاحب کارخانه و یا دیگری مهیا شــود.  کامکار گفت: دستور رئیس جمهور 
این بود که پس از شش ماه تکلیف واحدهای تملیکی روشن شود باوجوداینکه 
مدت بسیاری از این شش ماه گذشته است هنوز تعداد مشخصی موجود نیست، 
همچنین واحدهای تولیدی هستند که راکدند ولی هنوز تملیک نشده اند و ۴8 
مورد از این واحدها بر اساس کارگروه هایی که گذاشته ایم به چرخه تولید بازگشته  

و واگذارشده اند و در حال کار کردن هستند. 

ادارات ثبت و اسناد مازندران استیجاری است 
ساری-تسنیم: مدیــرکل ثبت اسناد 
و امــلاک مازندران با اشــاره به اینکه 
ثبت اســناد و املاک درآمدزاترین اداره 
استان است گفت: بسیاری از ادارات ثبت 

و اسناد مازندران استیجاری است. 
عباس علی زارع تیلــه نویی بیان کرد: 
مازندران استانی کهن و قدیمی است که 
بیش از60 ســال از قدمت ساختمان ثبت می گذرد ولی ساختمان ثبت ساری 
استیجاری اســت که در بحث تجهیزات، نیروی انسانی و فضای اداری امکانات 
مناسب نداریم و ساختمان اداری نداریم وبسیاری از دفاتر ما به صورت اجاره است.

وی افزود: درگذشــته خدمات ثبت به صورت سنتی و دستی بوده که در مسیر 
خدمت رسانی با مشکل مواجه شده است.

وی اذعان کرد: البته در یک دهه اخیر با جایگزین کردن برنامه جدید روش تغییر 
کرد و درنگاه ما کاهش مراجعات کاهش هزینه ها اقدامات خوبی صورت گرفت. 
بیش از 90 درصد برنامه ها به صورت الکترونیکی انجام و فضای مجازی خدماتی 

دارد که جلوی بسیاری از سوء استفاده ها را می گیرد.

ایجاد اشتغال زایی با پرورش تمساح
قشم-قدس: مزرعه پرورش کروکدیل 
در جزیره هنگام شهرســتان قشم که 
هشت سال پیش با سرمایه گذاری اولیه 
500 میلیون تومان، و باهدف صادرات 
گوشت و پوست آغاز بکار کرد برای بیش 
از 20 نفر اشتغال زایی ایجاد کرده است.

مدیــر مزرعه پرورش کروکدیل قشــم 
بابیان اینکه در حال حاضر شــمار کروکدیل های این مزرعه به 200 سررسیده 
است بیان کرد: بزرگ ترین کروکدیل این مزرعه 27 ساله بانام خان بابا،چهارمتر 

طول دارد و کوچک ترین آن یک نوزاد ۴0 سانتی متری است. 
مژگان روســتا با اشاره به اینکه کروکدیل های مزارع پرورش شهرستان های قم، 
بندرانزلی و کیش هم از مزرعه پرورش قشــم تأمین شــده اســت افزود: تأمین 
کروکدیل ها در کشــورهای حاشیه خلیج فارس و ارمنستان را نیز در دستور کار 

داریم. 

گردوخاک فضای مجازی برای فروش خاک

قاچاق خاک در استان فارس شایعه است بافت چهار هزار مترمربع فرش 
عتبات عالیات در کرمان

کرمان- قدس: سرپرست معاونت اقتصادی 
استانداری کرمان گفت: تاکنون چهار هزار 
مترمربــع فرش عتبات عالیات در اســتان 

تولیدشده است.
حمید ملانــوری بابیان اینکه تاکنون چهار 
هزار مترمربع فرش عتبات عالیات در استان 
تولیدشده اســت گفت: ظرفیت تولید 50 
هزار مترمربع فرش عتبات عالیات در استان 

وجود دارد و آماده همکاری هستیم.
وی با اشاره به اینکه از مزیت های صادراتی 
اســتان کرمان باید به خوبی استفاده کرد و 
تولید و صــادرات فرش دســتباف کرمان 
جدی گرفته شود افزود: باید زمینه تشکیل 
و راه اندازی کارگروه فرش دستباف در استان 

را پیگیری کنیم.
ملانوری بابیان اینکه امروز »پته« کرمان از 
غریب ترین صنایع دستی کشور است بیان 
کرد: نمایشگاه پته در تهران برگزار شد اما 
از تولیدات کرمان کمتر در این نمایشــگاه 

وجود داشت.
وی بابیان اینکه باوجــود تمام تحریم ها و 
تهدیدات نفوذ ما در دنیا خوب است و حتی 
بازارهایــی در آمریکا داریم گفت: جزیره ای 
عمل کردن آســیب های زیادی دارد و باید 
با برنامه ریزی دقیــق و هماهنگ در حوزه 

صادرات عمل کنیم.

مرز »چنگوله« 
به زودی بازگشایی می شود

ایلام-قدس: اســتاندار ایلام از بازگشایی 
مرز چنگوله در آینده نزدیک خبر داد. 

قاســم سلیمانی دشــتکی اظهار کــرد: با 
رایزنی های انجام گرفته مقرر شــد که گذر 
مرزی چنگوله بــه زودی از طرف عراق باز 
شــود. وی بابیان اینکه باز شــدن این گذر 
مرزی در راستای توافقات بین دو استانداری 
ایلام و واســط عراق انجام می پذیرد و این 
مهــم ازآنجا حائز اهمیت اســت که باعث 
بازگشایی بازارچه های دو طرف مرز می شود، 

بر بازگشایی مرز »چیلات« نیز تأکید کرد.
وی گفت: بازگشایی این مرز و ایجاد بازارچه 
چیلات که در دولت نیز تصویب شده، برای 
ما بسیار بااهمیت است و کماکان تلاش ها 

برای بازگشایی این معبر مرزی ادامه دارد. 
اســتاندار ایلام در ادامه از یک توافق خوب 
دیگر خبر داد و گفت: در ســفر وزیر راه و 
شهرسازی به استان با دولت توافق کردیم 
مسیرهای منتهی به کربلا تا نجف بزرگراه 
شوند و امروز اربعین به فرصتی تاریخی برای 
ایجاد و تکمیل زیرساخت های استان مبدل 

شده است.

کشت زعفران در خارج 
از خاک توسط جوان ماکویی

ارومیه-ایسنا: تولیــد زعفران به صورتی 
خلاقانه با اســتفاده از روشــی نوین، بدون 
اســتفاده از خاک در پیلــوت منزل جوان 

محقق ماکویی انجام شد.
علی گلابی محقق جــوان اهل منطقه آزاد 
ماکو در تشــریح دلایل خود از آغاز چنین 
فعالیتی گفت: همــواره دغدغه ام راه اندازی 
کاری نو برای ایجاد اشتغال بوده است که از 
اواخر سال گذشته به دنبال راه اندازی گلخانه 
با روش »هیدروپونیک« یا بدون خاک بودم 
و پــس از تحقیق و مطالعه تصمیم گرفتم 
که از فرصت های در دسترس استفاده کنم 
و در شــهر و در گوشه ای از منزل به صورت 
تحقیقی شروع به کشــت زعفران کنم. به 
گفته وی پیازچه این زعفران ها را از مشهد 
تهیه کرده است و در ظرف های سه متری که 
دست ســاز وی است در گوشه حیاط منزل 

خود پرورش می دهد.
وی کیفیت محصولش را مثال زدنی عنوان 
و تصریــح کرد: دلیل آن هم بــه دور بودن 
زعفران از تابش مستقیم نور خورشید است.

 گلابی برای کاشــت و پــرورش زعفران ها 
50 میلیون ریال هزینه کرده و پیش بینی 
می شود در اولین برداشت، بیش از 100 گرم 

محصول زعفران برداشت کند.

گزارش خبری

 مواجهه مردم بوشهر با کمبود نفت سفید

متقاضیان سوخت در قطب تولید انرژی صف کشیدند

بوشهر-قدس: شهرســتان گناوه با جمعیت 103 هزار نفر 
باوجود همجواری با تأسیسات و شرکت های مهم نفتی بزرگ 

کشور اما ساکنانشان از کمبود سوخت می سوزند و می سازند.
با آغاز فصل زمستان و سرد شدن هوا، مردم گناوه برای تأمین 
نفت سفید وسایل گرمایشی به جایگاه عرضه سوخت رو آورده 

که منجر به تشکیل صف های طولانی شده است.
در صف های تشکیل شده رده های سنی مختلف اعم از زن و مرد 
پیر و جوان با فرزندانشان دیده می شوند که به علت گاز کشی 
نکردن منازل خود به دلایلی با در دســت داشتن بشکه ها در 
انتظار نفت سفید بسر می برند تا سهمیه خود را دریافت و بتوانند 

محیط منازل خود را در فصل سرما گرم نگه دارند. 
درحالی که استان بوشهر به علت برخورداری از منابع غنی نفت و 
گاز به عنوان پایتخت انرژی کشور محسوب می شود اما از مزایای 
آن کم بهره و در این فصل سرما با مشکلاتی برای تأمین سوخت 

خود روبرو شده اند. 
یکــی از زنان خانه دار که از روســتای چاهبردی برای دریافت 
نفت سفید مراجعه کرده بود گفت: شایسته و زیبنده مردم این 
منطقه به ویژه زنان نیست که ساعت ها آن هم در نیمه های شب 
در انتظار 20 لیتر نفت، ســختی و مشقات زیادی را در سرما 
تحمل کنند و باید دسترســی آسان به این فرآورده ازجمله در 

روستاها فراهم شود. وی که خواست نامش در خبر فاش نشود 
افزود: با توجه به اینکه امســال امکان دسترسی به نفت سفید 
مشکل ساز شده و باید مراحل خاصی را طی کند برای گرمایش 

منزل خود تا قبل از دریافت نفت از هیزم استفاده می کردم. 
وی ادامه داد: درحالی که در روستای خود کرایه نشین و وضعیت 
مالی مناسبی ندارم و از سویی پدر بیماری دارم، تأمین سوخت 
موردنیاز برای بخاری منزل بر مشکلاتمان افزوده و با سختی های 

زیادی مواجه شده ام. 

جایگاه توزیع کم است
کریــم مرادی افزود: با توجه به اینکه مکانی برای دریافت نفت 
سفید در روستاها پیش بینی نشده از مسئولان انتظار داریم که 
برای رفاه حال و آسایش روستانشینان از طریق تانکرهای سیار 

به مردم عرضه کنند.
یکی از شــهروندان گناوه ای گفت: تعداد زیادی از خانوارها از 
گاز طبیعی به علت نداشــتن توان خرید انشعاب و گاز کشی 
را ندارند به ناچار باید از نفت ســفید برای گرمایش خانه خود 
استفاده  کنند. مهدی عرب زاده افزود: درحالی که استان بوشهر 
روی مخازن عظیم نفت و گاز قرارگرفته اما مردم برای دریافت 
سوخت موردنیاز خود با مشکلات عدیده ای روبرو هستند و باید 
مدت زمانی برای تشــکیل پرونده و در صف های طولانی وقت 

خود را هدر دهند. 
دیگر شــهروند گناوه ای گفت: با توجه به اینکه جایگاه توزیع 
نفت سفید در گناوه کم است ساعت ها در صف معطل شده ام، 
درصورتی که اگر یک جایگاه دیگر در این شــهر وجود داشت 

مردم با چنین مشکلی روبرو نمی شدند. 

مدیریت ضعیف است
امام جمعه گناوه که بخشــی از خطبه های نمــاز جمعه را به 
موضوع نفت سفید اختصاص داد نیز بیان کرد: باید بپذیریم که 

بعضی مدیریت ها در کشور ضعیف است که نمونه آن موضوع 
پیش آمده با توزیع نفت ســفید در استان بوشهر است و برای 

مردم به یک معضل تبدیل شده است. 
حجت الاسلام سید عبدالهادی رکنی حسینی افزود: اگر بناست 
تصمیمی در کشور در زمینه مبارزه با قاچاق سوخت گرفته شود 
بدین معنا نیست که در همه نقاط ایران نظیر شهرستان گناوه 
که 20 لیتر نفت برای وسایل گرمایشی خود نیاز دارند اعمال و 

به طور یکسان درنظرگرفته شود. 
وی اظهار داشت: اگرچه دولت هزینه های زیادی برای لوله کشی 
گاز در اقصی نقاط کشــور کرده اما خیلــی از خانوارها در این 
شهرســتان توان پرداخت هزینه های گاز کشی را ندارند و در 

فصل سرما نباید در تأمین نفت با مشکل جدی مواجه شوند. 

مشکلی نداریم
رئیس شرکت پخش فرآورده های نفتی گناوه گفت: ازنظر تأمین 
نفت سفید جایگاه های اســتان بوشهر ازجمله این شهرستان 
هیچ گونه مشــکلی وجود نــدارد و مراجعه کنندگان می توانند 
سهمیه ســوخت موردنیاز را بدون دغدغه و مشکلی تحویل و 

نباید عجله و خود را بیش ازاندازه معطل کنند. 
وهاب تنگسیری افزود: به منظور دسترسی آسان مردم به نفت 
ســفید مراحل قبلی مراجعه به کافی نــت حذف و متقاضیان 
می توانند پــس از دریافت فرم مخصــوص از اداره گاز به این 

شرکت مراجعه و سهمیه خود را دریافت کنند. 
وی گفت: تعداد نازل های جایگاه نیز از یک به دو نازل اضافه شده 

تا مراجعه کنندگان زیاد معطل نشوند. 
تنگسیری اظهار داشت: تمهیدات لازم برای تأمین نفت مورد 

نیاز اغلب روستاها نیز اندیشیده و ارسال  شده است. 
وی گفت: در مناطقی که دارای تعاونی روستایی بوده و بتوانند 
ســهمیه خود را به فروش برسانند می توانند درخواست خودرا 

ارایه کنند. 

بنا بر ادعای مدیر 
کل صنعت، معدن 
و تجارت آنچه 
به عنوان قاچاق 
خاک فارس 
نام برده می شود 
صادرات کلینکر از 
بزرگ ترین کارخانه 
سیمان در کنگان 
است

بــــــــرش

 شــیراز/ قد   س  موضوع قاچاق خاک 
در کشــور از ســال 1380 بر سر زبان ها 
افتاد و این موضــوع هرچند وقت یک بار 
 ماننــد صحبت هــای میهمــان برنامــه 
»فرمــول یک« که اظهار کــرد هر روز به 
میزان جزیره تنب کوچــک خاک قاچاق 
می شود باری دیگر این سوژه را پررنگ تر و 
در فضای مجازی پروبال داده است. استان 
فارس ازجمله استان هایی است که شایعه 
قاچاق خاک در آن داغ تر اســت و تاکنون 
فیلم های بســیاری توسط شــهروندان با 
عنوان کامیون های حامل خاک قاچاق در 
فضای مجازی پخش شده و دست به دست 

می شود.
بسیاری از دوستداران محیط زیست در این 
رابطه اظهار می کنند که این استان یکی 
از کانون های قاچاق خاک به کشــورهای 

حاشیه خلیج فارس است.

روزنه های قاچاق خاک؟
آگاهان و مطلعــان در خصوص روش ها و 
روزنه هایی که باعث قاچــاق خاک ایران 
می شود می گویند:خاک به دو روش عمده 

قاچاق می شود. 
اول به صــورت قاچــاق در 
از  که  بســته بندی  قالــب 
مبادی غیرقانونی از کشــور 
خارج می شــود و مثل تمام 
کالاهایی که از کشور قاچاق 
می شــود از میزان دقیق آن 
اطلاعی در دســت نیست، 
اما مسئولان تأیید می کنند 
که قاچاق صورت می گیرد. 
روش دوم قاچــاق در قالب 
صادرات گل و گیاه اســت. 
در این روش که قانونی هم 
صورت می گیرد، قاچاقچیان 
مســئولان را دور می زننــد 
و چندین برابر نیاز گلــدان، خاک در آن 
می ریزند. در خارج از کشــور نیز، گیاه که 
ارزش و اعتبــاری ندارد؛ در مواردی حتی 
دور ریخته می شود و آنچه در قیمت های 
بالا خریدوفروش می شــود، خاک گلدان 

است. 
بنابراین می توان گفت بــه قاچاق خاک، 
جنبه قانونی داده شــده است و مسئولان 

هم کم وبیش از آن اطــلاع دارند. اگرچه 
سال گذشته بر اساس موافقت نامه قانون 
قرنطینــه ای گیاهی کــه در مجلس به 
تصویب رسید، هرگونه جابجایی گیاهان 
به همراه خاک ممنوع شــد، اما همچنان 
صادرات گل و گیاه با خاک انجام می شود.

استان فارس
نماینده مردم شــیراز در مجلس شورای 
اســلامی در خصوص صحت این موضوع 
اظهار می کند: بارها نسبت به قاچاق خاک 

استان فارس و جزیره هرمز هشدار دادیم.
علی اکبــری بیــان می کند: بر اســاس 
گزارش های واصله با معضل قاچاق خاک 
در اســتان فارس و جزیره هرمــز روبرو 
هستیم که در این رابطه با تذکر شفاهی و 
ملاقات حضوری با مسئولان محیط زیست 

خواستار رسیدگی به این موضوع شدیم.
وی با اشاره به این موضوع که خاک عنصری 
بسیار ارزشمند است و قاچاق آن تهدیدی 
بزرگ برای کشور محسوب می شود یادآور 
مجلس  کشــاورزی  کمیسیون  می شود: 
لایحه »حفاظت از خاک« را مصوب کرده 
و در آن بر ممنوعیت صادرات خاک تأکید 

کرده است.
وی می افزایــد: متأســفانه بــر اســاس 
گزارش های واصله ســودجویان به طرق 
مختلف نســبت به فروش خــاک اقدام 
می کننــد همان طور که چنــدی پیش 
دریکی از اسکله  های جنوب کشور صادرات 
خاک در پوشش  سیمان اتفاق  افتاد و خاک 
با مجوز صادرات ســیمان از کشور خارج 
شد. عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با 

هشدار نسبت به قاچاق خاک استان فارس 
و جزیــره هرمز می گویــد: انتظار می رود 
سازمان حفاظت محیط زیســت با اتخاذ 
تدابیر ویژه و اســتفاده از اهرم های قانونی 

با جدیدت بیشتری برخورد کند.
وی درباره اظهارات رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست مبنی بر مکاتبات و پیگیری 
در رابطه با فروش خــاک اذعان می کند: 
نوشتن نامه و تذکر کتبی وظیفه سازمان 
حفاظت محیط زیست را ساقط نمی کند؛ 
مســائل محیط زیســت حاکمیتی و فرا 
سرزمینی اســت و باید آن ها را به صورت 

جدی موردتوجه قرارداد. 

تخریب خاک بدتر از قاچاق 
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
فارس نیز ازجمله افرادی است که قاچاق 

خاک را به گذشته نسبت داده و می گوید: 
بسیاری از افراد سودجو با برداشت بی رویه 
و حفر چاه های غیرمجاز آب ســفره های 
زیرزمینی را خشــکانده اند و با ایجاد فرو 
چاله های زمین اقــدام به قاچاق خاک به 

کشورهای حاشیه خلیج فارس می کنند.
مهرزاد بوســتانی بیان می کند: این امر با 
حساسیت و برخوردهای قاطع دستگاه های 
امنیتی و قضایی متوقف شــده ولی دوباره 
بیم آن می رود که این موضوع تکرار شود.

بوستانی مهم ترین موضوع در امر حفاظت 
و احیای خسارت های خشکسالی را توسعه 
پوشــش های گیاهی می داند و می گوید: 
متأســفانه تخریب خاک در کشور نسبت 
به استانداردهای جهانی از شاخص بالایی 
برخوردار اســت و لذا این موضوع حتی از 

قاچاق خاک نیز مهم تر بوده و باید نسبت 
به این موضوع توجه جدی داشت.

وی بابیــان اینکه حداقل 300 ســال و 
حداکثر یک هزار سال برای تشکیل یک 
ســانتی متر خاک زمان نیاز اســت بیان 
می کند: این زمان نشان از اهمیت موضوع 
خاک دارد و گویای این واقعیت است که 
چرا روی حفاظت از خاک حساسیت های 
بالایی وجود دارد، زیرا پایه و اساس توسعه 
هر کشور رابطه مستقیمی باکیفیت خاک 
آن کشــور دارد از ســوی دیگر، کیفیت 
خاک همواره در میزان نگهداری آب تأثیر 

بسزایی دارد.

قاچاق نداریم
رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت 
فارس نیز در خصــوص فیلم هایی که در 
فضای مجازی بــا عنــوان قاچاق خاک 
در استان فارس منتشرشــده است بیان 
می کنــد: هیچ کامیونی اقــدام به قاچاق 
خاک فــارس نمی کند و آنچــه با قاچاق 
خاک اشتباه گرفته شــده است صادرات 
کلینکر اســت. علی همتی اظهار می کند: 
آنچه به عنوان قاچاق خاک فارس نام برده 
از بزرگ ترین  می شــود صادرات کلینکر 
کارخانه سیمان در کنگان است وگرنه ما 
مخالف صــادرات هر نوع خاک حاصلخیز 
از کشورمان هستیم. وی با تکذیب قاچاق 
خاک از استان فارس اذعان می کند: یک 
مجموعه معدنی در شهرســتان ارسنجان 
فارس که از ســال ها قبــل دارای پروانه 
بهره برداری اســت، خاک سیلیس را برای 
مصرف در کارخانه هــای تولید کلینکر و 
ســیمان به این واحدهای صنعتی عرضه 
می کند. همتی با تأکید بر اینکه هیچ اقدام 
خلاف قانونی در این زمینه صورت نگرفته 
اســت و این واحد فــرآوری مواد معدنی 
حقوق دولتــی را درازای این بهره برداری 
پرداخــت می کنــد می افزایــد: برخلاف 
گزارش های انتشــاریافته، کلینکر از مواد 
اولیه تولید ســیمان است و در کشاورزی 
کاربردی ندارد و از طرفی، صادرات آن نیز 
ممنوعیت قانونی ندارد و با قطعیت می توان 
گفت که خاک سیلیس از استان فارس به 
خارج از کشــور صادر نمی شود و در این 

زمینه، نگرانی وجود ندارد.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

آيت االله كعبى: مشكلات معيشتى مردم نتيجه فتنه اقتصادى حاميان سران فتنه است    مهر: نماينده مردم خوزستان در مجلس خبرگان رهبرى گفت: امروز شناخت ابعاد فتنه و ايستادگى در 
برابر نقشه هاى آينده دشمنان اهميت فراوانى دارد. امروز خط سران فتنه در لايه هاى مديريتى كشور در حال بازتوليد است. امروز مشكلات معيشتى مردم، نتيجه فتنه اقتصادى پيروان سران فتنه است كه در 
لايه هاى مديريتى نظام نفوذ كرده اند. اجازه ندهيم كسانى كه امروز بايد پاسخگوى مشكلات معيشتى مردم باشند، مدعى شوند و با حفظ مواضع اپوزيسيونى خود، در لايه هاى مديريتى نظام نيز حضور داشته باشند.

كاهش بودجه دفاعى 
و افزايش بودجه نهاد رياست جمهورى 

تابناك: چند روزى است، لايحه بودجه سال 1398 تقديم مجلس شده و رسانه ها 
شروع به تحليل و واكاوى اعداد و ارقام مندرج در اين لايحه كرده اند. يكى از نكات 
بااهميت در لايحه بودجه ســال 98 اين اســت كه بودجه برخى نهادها و امور كه 
داراى اهميت اند، در مقايسه با قانون بودجه سال جارى، كاهش يافته و يا بدون تغيير 
مانده اند، حال آنكه بودجه نهادهاى زيرمجموعه دولت ازجمله نهاد رياست جمهورى 

افزايش يافته است.

تحليل دفاع مقدس با شرايط زمانه خودش
سياست: اميدحسينى فعــال رسانه اى با اشاره به حواشى توييت محسن رضايى 
درباره كربلاى 4 نوشت: تحليل جنگ با منطق امروز كار درستى نيست. آن روزها 
شعار و منطق و گفتمان حاكم اين بود كه چه بكشيم چه كشته شويم، پيروزيم. 
اين يك شعار ســاده نبود. ارگان هاى تبليغى جنگ و نظام اين را به عنوان شعار 
نهضت حسينى تبليغ مى كردند. اصلاً فلسفه شهادت همين بود. اشكال كار اين 
است كه ما داريم با منطق و ادبيات امروز درباره جنگ ديروز حرف مى زنيم، آن هم 
در دنياى مجازى، بدون توجه به منطق و ادبيات همان روز و متأســفانه به دلايل 
مختلف جناحى و سياســى داريم يكى را قربانى مى كنيم. هرچند خود او هم در 

قربانى شدنش نقش دارد.

دولت آينده، نظامى اقتدارگرا يا دولت اجتماعى؟
اســتاد  ابراهيم فياض  نامه نيــوز: 
روحانــى  گفــت:  جامعه شناســى 
اصلاح طلب نيســت و راســت مدرن 
محسوب مى شود، اما اصلاح طلبان در 
سال 92 و 96 با او همراه شدند و حالا 
روحانى شكست خورده،  مى بينند  كه 
مى خواهند هر طور شــده فرار كرده 

و خود را از روحانى دور كنند. دولت آينده يا دولت نظامى اقتدارگراســت يا 
دولت اجتماعى كه تفكر سوسياليست عدالت طلب دارد. مصداقش درگذشته 
مى شــود ســيد محمد خاتمى؛ خاتمى اول سوسياليسم بود و در مقابل تفكر 
ليبرالى هاشمى رفسنجانى رأى آورد. اكنون هم مثالش بچه هاى عدالت طلب 
مى شود، به طور روشن كسى همچون سعيد جليلى. جليلى وارد راست سنتى 
و مدرن يعنى بازار و اتاق بازرگانى نشــد بلكه بيــن مردم رفت. البته از حالا 
نمى توان به تحليل انتخابات آينده نشست، بيشتر ازآنچه بخواهم به انتخابات 
مجلس و رياست جمهورى فكر كنم، به ماه هاى پيش رو فكر مى كنم. تابستان 
پيش رو، تابســتان داغى است. از حالا خواســته و مطالبه اجتماعى دارد اوج 
مى گيرد و اين مطالبه اجتماعى هم جدى اســت. بايد مشــاركت عمومى در 
حاكميت بيشــتر شود، تعداد كرســى هاى مجلس افزايش پيدا كند و جايگاه 
نخســت وزير به قوه مجريــه برگردد تا جلوى اين نوع عمل رؤســاى جمهور 
گرفته شــود. به جز خاتمى، در دوره رياست جمهورى هاشمى، احمدى نژاد و 
روحانى شــاهد اين رويه بوديم و نتيجه عمل اين دولت، تورم است. پيشنهاد 
مى كنم دولت روحانى پيش قدم شــود و از همين دولت، پست نخست وزيرى 

به قوه مجريه برگردد.

مرعشى: علت تمام مشكلات مردم 
اين است كه ما در قدرت نيستيم!

مشرق: «حسين مرعشــى»، از دستگيرشــدگان فتنــه 88 و از اركان حزب 
كارگزاران طى يادداشــتى در روزنامه سازندگى نوشته است: «امروز اگر مردم 
ايران با مشــكلات جدى دســت وپنجه نرم مى كنند و اگر امروز دولت آقاى 
روحانى كه برآمده از رأى مردم اســت، قادر نيســت آن طور كه مردم انتظار 
دارند مسائلشــان را حل كند و اگر گرانى و مشــكلات معيشتى و فشارهاى 
ســنگينى بر گرده مردم اســت، بخش عظيمى از اين مســائل ناشى از اين 
اســت كه ما با طرح شعارها و مطالبى كه فاصله ها و شكاف ها را در نظام زياد 
كرده، دسترسى اصلاح طلبان را به نهادهاى اثرگذار كاهش داده ايم». اكنون كه 
اصلاح طلبــان در صدر تا ذيل دولت حضور دارند و از معاون اول دولت گرفته 
تا وزراى نفت و خارجه و كشاورزى و تا استانداران و شهردارى تهران و غيره 
را در استيلاى خود گرفته اند؛ اين مشكلات پديد آمده است. بنابراين مشخص 
نيســت اگر روزى اصلاح طلبان اعتراف كنند كــه در قدرت حضور دارند چه 

بلايى بر سر روزگار مردم خواهد آمد؟!

فاجعه علوم  و تحقيقات را چه كسانى رقم زدند؟
فعال  معظمــى  علــى  سياســت: 
رســانه اى اصلاح طلــب در ســايت 
ميدان با اشاره به حادثه دانشگاه آزاد 
علــوم و تحقيقات نوشــت: آيا مقصر 
را بايــد در ميــان مســئولان حاضر 
جســت؟ با اســتدلال بالا: بله. اما آيا 
تقصير منحصر به ايشان است؟ مسلماً 

نــه. اما اين منحصر كردن تقصير به مســئولان فعلى همان كارى اســت كه 
اصلاح طلبان مى كنند. اصلاح طلبان كه دستشــان از دانشگاه آزاد كوتاه شده، 
چنان از مسئولان فعلى جواب مى خواهند كه گويى از ياد برده اند كه باافتخار 
مى گفتند، دانشگاه آزاد هرچه دارد محصول مديريت و ميراث مسئولان قبلى 
بوده است. دقيقاً همين طور است: دانشگاه آزاد به شكلى كه اكنون هست بيش 
از هر چيز محصول سال هاى دراز مديريت آقاى هاشمى رفسنجانى و نزديكان 
و فرزندان اوســت. فجايعى كه رخ مى دهند، محصول شرايطى هستند كه از 
سياســت ها برمى آيند. عاملان يا ميراث بران سياست هاى سابق و لاحق اغلب 
هنوز صحنه گردان سياســت گذارى ها هستند و در جناح ها و نهادهاى قدرت 
پراكنده اند و جابه جا مى شــوند . همه مســئول اند اما هيچ كدام هم مسئوليت 
نمى پذيرند. اصحاب جناح هاى سياســى حاضر نيســتند حساب كشى ها را تا 
انتها پيش ببرند؛ زيرا زين پس خود نيز ممكن اســت در واقعه بعدى مجبور 

به پاسخگويى جدى شوند.

مذاكرات  داغينه   سعيد   / سياست   
از  آمريكا  خروج  بدو  از  اروپايى  برجام 
همان  در  اروپايى ها  و  شد  شروع  برجام 
اوايل وعده هايى براى دور زدن تحريم هاى 
ايران و تسهيل تجارت بين ايران و اروپا 
دادند. رئيس  كميسيون اتحاديه اروپا، آقاى 
جين-كلاد جانكر در 28 ارديبهشت ماه در 
بيانيه اى به آغاز فرايند رسمى براى اجراى 
با  مقابله  راستاى  در  اروپا  تصميم  چهار 

تحريم هاى آمريكا اشاره كرد. 

 4 تصميم اروپا درباره ادامه برجام
ايــن چهــار تصميــم شــامل اجــراى 
فرايند رســمى براى فعال ســازى قانون 
مسدودســازى، اجــراى فرايند رســمى 
بانــك  بــراى  موانــع  برطرف ســازى 
تقويت   ،(EIB) اروپايى  ســرمايه گذارى 
همــكارى بى وقفه در زمينه هاى مختلف 
با ايران شامل بخش انرژى و شركت هاى 
متوســط و كوچــك، بررســى امــكان 
تراكنش هــاى بانكــى موردى بــه بانك 
مركزى ايران مى شود. در اين بيانيه تصريح 
شده است كه در صورت مخالفت نكردن 
شورا و پارلمان اروپا، اين تصميمات پس از 
دو ماه اجرايى شوند. اما با گذشت دو ماه از 
تصميمات اتحاديه اروپا، هيچ كدام از اين 
مصوبات اجرايى نشد و قانون مسدودسازى 
اروپا با تأخير تقريباً يك ماهه در 15 مرداد 
بر اســاس اعلام موگرينى به اجرا در آمد 
كه همزمان با بازگشت دور اول تحريم ها 
بود، در صورتى كه طبق بيانيه  كميسيون 
اروپا قرار بود پيش از بازگشــت دور اول 
تحريم ها اين قانون اجرايى شــود. پس از 
اجرايى شدن اين قانون باز هم شركت هاى 
اروپايى از ايران خارج شــدند و اين نشان 
داد كه قانون مسدودسازى اروپا كارآمدى 

نداشته است.
علاوه بر اين شركت هاى كوچك و متوسط 
داوطلب اروپايى هم با بلاتكليفى منتظر 
اقدام عملى دولتمردان سياسى خود براى 
برقرارى ســازوكارمالى هســتند، به طور 
نمونه رئيس انجمن سازندگان تجهيزات 
صنعت نفت كشــورمان با اشاره به اعلام 
آمادگى 110 شركت اروپايى براى تعامل 
نفتى با ايران، گفــت: براى اين تعامل در 
انتظار روشن شدن تكليف كانال مالى بين 

ايران و اروپا هستيم.

 موضع برتر سياسى و اخلاقى ايران!
در تاريــخ 14 شــهريور عراقچــى طى 
گفت وگويــى تلويزيونــى در واكنش به 
ناكارآمــد بــودن قانون مسدودســازى 
اتحاديــه اروپــا گفت كه ايــن قانون از 
شــركت هاى بزرگ حمايــت نمى كند و 
فقط شــركت هاى كوچك و متوسط را 
پوشــش مى دهد. اين در حالى است كه 

طبق اســناد اتحاديه اروپا از جمله بيانيه 
كميســيون اتحاديه اروپا، قانون مذكور، 
تمام شركت ها را شامل مى شود. از طرف 
ديگر عراقچى در اين گفت وگو بيان كرد 
حتــى اگر بعد از 13 آبان كه تحريم هاى 
آمريكا بر مى گردد ما قادر باشــيم نفت 
خود را بفروشــيم هنوز هم منافعى براى 
باقى ماندن در برجــام داريم، حتى اگر 

وعده هاى اروپايى ها عملياتى نشده باشد. 
عراقچى همچنين گفت كه در شــرايط 
فعلى تنها تحريم هاى يك جانبه آمريكا 
برگشته است و تحريم هاى اتحاديه اروپا 
و شوراى امنيت برنگشته است و از همه 
اين هــا مهم تر اكنون مــا در موضع برتر 
سياسى و اخلاقى هستيم و هيچ اجماع 

بين المللى عليه ما وجود ندارد.

 مدل مطلوب آمريكا 
براى برجام اروپايى

رفتار اتحاديــه اروپا نشــان مى دهد كه 
توانايى و يا اراده  ايستادن جلوى تحريم ها 
را ندارد و از طرف ديگر اتحاديه اروپا الزامى 
نمى بيند از خود براى ايران هزينه كند و 
جلوى آمريكا بايستد؛ چرا كه دولتمردان 
در واكنــش به اجراى نشــدن تعهدات از 
سوى اروپا، نه تنها دست به اقدام متقابل 
نزدند، بلكــه آن را توجيه كردند و مهم تر 
اينكــه مى گوينــد دور زدن تحريم هاى 
آمريكا، منافع فرعى برجام است و منافع 
اصلى برجام، خود برجام است كه هنوز سر 

جاى خود هست. 
ذهــن  از  دور  بنابرايــن 
 ،SPV كــه  نيســت 
 HSPV بــه  تبديــل 
 ( H u m a n i t a r i a n
 Special Purpose
Vehicle) شــده باشد و 
تنها تجارت مربوط به اقلام 
بشردوســتانه كــه مدنظر 
آمريكاست را پوشش بدهد. 
بويژه آنكه موگرينى در 19 
آذرماه تصريــح كرد كه با 
راه انــدازى SPV «تجارت 
مشروع» حفظ و ارتقا داده 

خواهد شد.

 حفظ منافع ملى ايران 
با خروج از برجام

چنانچه SPV نتواند تعهدات اروپا در قبال 
ايران مبنى بر فروش نفت به هر ميزان كه 
ايران بخواهد و تجارت طلا و ديگر فلزات 
 HSPV گرانبهــا را عملياتى كند، همان
است و نمى تواند منافع ايران را تأمين كند 
و در اين صورت منافع ملى اقتضا مى كند 

ايران از برجام خارج شود.

آيا قرار است سازوكار مالى اروپا به اقلام بشردوستانه محدود شود؟

رزمنده متولد ويرجينياى آمريكابازى جديدآمريكا با برجام اروپايى
سياست: محمدرضا باقرى با انتشار عكسى از يك 
رزمنده نوشت: «سال 65، هنگامى كه دكتر عليرضا 
مرندى وزير بهداشت بود، پسر 20 ساله اش سيد 
محمد مرندى كه اتفاقاً متولد ويرجينياى آمريكا 
است، در عمليات كربلاى   4 جزو غواصان است و 
اتفاقاً مجروح هم مى شود. با وضع برخى مسئولان 
امروزى مقايسه كنيد تا بيشتر درك كنيد مردم چرا 

از   ژن خوب عصبانى اند».

رد گم كنى يك خيانت
سياست: على سيســتانى نوشت:  «مى دونيد چرا 
فضــاى مجازى پر شــده از انتقاد به صحبت هاى 
محسن رضايى در مورد عمليات   كربلاى 4!؟ براى 
اينكه عامل لو رفتن اين عمليات به حاشــيه بره! 
كيا؟!   فرقه رجوى ! منافقين منتظر فرصت بودن 
كه رد پاشــون رو از اين خيانت پاك كنند كه آقا 
محسن خوب بهانه اى بهشون داد! ولى كور خوندن»

استعفاى وزير بهداشت
سياست: على قلهكــى نوشت: «از استعفاى وزير 
بهداشت استقبال مى كنم. وزيرى كه با طرح تحول 
سلامت، بيشــتر به جاى اينكه ملت رو بهره مند 
كنه، به تعدادى ويژه اى از پزشكان بهره رسونده و 
ده ها هزار ميليارد تومان بدهى روى دست كشور 

گذاشته، همان بهتر كه برگرده بيمارستان نور!»

دليل ناكارآمدى شوراى عالى 
انقلاب فرهنگى

سياســت: وحيد اشترى در رشــته توييتى با 
اشاره به انتشار تصاوير فرزند يكى از مسئولان در 
آمريكا مدعى شد: فضاى رسانه اى به وجود آمده 
براى جناب آقاى دكتر كى نژاد عضو شوراى عالى 
انقلاب فرهنگى فرصت مغتنمى است. مى توانند 
از اين فرصت بهره برده و به مصاحبه با رســانه ها 
بنشينند و در مورد عملكردشان در مسائل مختلف 
از جمله نحوه مديريت خانوادگى دانشــگاه هنر 
تبريز به عنوان يكى از طولانى ترين دوران رياست 
بر دانشگاه هاى كشور، گفت وگو كنند. مثلاً داماد 
ايشان آقاى مهدى نارنگى كه با بورسيه تخلف آميز 
ابتدا به ســوئيس رفــت و هم اكنون شــهروند 
آمريكاست چگونه بعد از دامادى در دانشگاه پدر 
خانم، مدير فنى شــد؟ با كدام رزومه و ســابقه؟ 
همسر ايشان سركار خانم فهيمه سيد سعادتى با 
چه رزومه اى در دانشــگاه خانوادگى دارد تدريس 
مى كند؟ رشــته اش چيســت مقالات و آثارش 
چيست؟ آيا صحت دارد كه بدون ضوابط هيئت 
علمى هم شده است؟ ماجراى تخلف دختر ايشان 
و اعمال نفوذ براى گرفتن بورسيه غير قانونى كه در 
گزارش ديوان محاسبات نيز آمده است، چيست؟ 
بــه عنوان يكى از مديران ابوالمشــاغل كشــور، 
مهم ترين دليل تعطيلى و ناكارآمدى شوراى عالى 

انقلاب فرهنگى را چه مى دانند؟

ادامه فريب نماينده سراوان
سياســت: على عالى نوشــت:  عمليات فريب 
همچنان ادامه دارد؟ خبرنگاران از «محمدباســط 
دُرازهى»، نماينده مردم سراوان، درباره مقاله اش و 
همچنين همراهى بــا وارد كننده خودرو در زمان 
ورود به گمرك پرسيدند. پاسخ هتاكانه بود: «به تو 

ربطى ندارد؛ صحبت نكن».

تمرين عذرخواهى و حلاليت طلبى
سياست: ياسرجبرائيلى نوشت: آقاى حسام الدين 
آشنا تهمتى به فرماندهى دفاع مقدس زده و سندى 
براى مدعاى خود ذكر كردند كه بلافاصله مشخص 
شد كذب بوده است. اينك آن تهمت را براحتى و 
بدون توضيحى از كانالشان حذف كرده و به شكل 
ناشايستى پاسخ سردار مهديقلى رضايى را در كانال 
فوروارد كرده اند! خوب است مدعى شاگردى اخلاق 
آيــت االله مهدوى كنى، اگر تهمت زنى را نمى تواند 
ترك كند، لااقــل عذرخواهى و حلاليت طلبى را 

تمرين كند. براى آخر و عاقبتش خوب نيست.

شبكه هاى اجتماعى

فدريكا موگرينى، 
رئيس سياست 

خارجى اتحاديه 
اروپا در آخرين 

اظهارات خود 
درباره اجراى 

برجام اعلام كرده 
بود كه SPV تا 

پايان سال جارى 
ميلادى اعلام 

خواهد شد و امروز 
پايان سال 2018 

است

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

نامه  سرگشاده فعالان سياسى، كارگرى، هنرى و دانشجويى خطاب به رئيس جمهور؛

خصوصى سازى هاى افسارگسيخته را فوراً متوقف كنيد

خبر

و  هنرى  كارگرى،  سياسى،  فعال   90 از  بيش  سياست    
دانشجويى در نامه اى سرگشاده خطاب به رئيس جمهور پيرامون 
از  كرده اند  توصيف  افسارگسيخته  رانتى  خصوصى سازى  آنچه 
حسن روحانى، رئيس جمهور خواستار توقف فورى واگذارى هاى 
شركت هاى مشمول اصل 44 قانون اساسى شده اند. رونوشت اين 
نامه به مجلس شوراى اسلامى، شوراى عالى امنيت ملى، شوراى 
عالى نظارت مجمع تشخيص مصلحت نظام و دفتر رهبر معظم 

انقلاب ارسال  شده است.

 هشدار درباره تأكيد روحانى بر خصوصى سازى
فعالان سياسى، كارگرى، هنرى و دانشجويى در اين نامه خطاب 
به رئيس جمهور نوشته اند: «تأكيد اخير جنابعالى مبنى بر سرعت 
بخشيدن به واگذارى شــركت هاى دولتى به بخش خصوصى در 
شرايطى كه نتايج اسف بار خصوصى سازى هاى انجام شده، هم اكنون 
در جاى جاى كشور نمايان شده، هشداردهنده است! هشداردهنده 
از آن جهــت كه هدف گيرى براى فلج كردن صنعت كشــور در 
كوتاه ترين زمان ممكن را نشــان مى دهد، هر چند كه انگيزه چيز 

ديگرى باشد. مستند اين ادعا آن چيزى است كه امروز در صنايع 
خصوصى سازى شده شاهد آن هستيم».

 نمونه هايى از خصوصى سازى هاى شكست خورده
ايــن نامه ادامه مى دهــد: «جنابعالى در مقام رياســت جمهورى 
استحضار داريد كه خصوصى سازى هاى انجام شده در صنايعى چون 
ماشين سازى تبريز، آذرآب، هپكو، هفت تپه، آلومينيوم المهدى و 
فولاد اهواز نه تنها اهداف نظام در جهت بالا بردن ســطح توليد و 
ايجاد اشــتغال را برآورده نكرده، بلكه منجر به كاهش و يا توقف 
توليد، از بين رفتن امنيت شغلى، بيكارى، به تعويق افتادن حقوق 
و دســتمزد كارگران و بعضاً به تاراج رفتن اموال اين صنايع شده 
است. علاوه بر اين، اعتراضات كارگران اين صنايع نسبت به آنچه 
بر سرشان آمده، در بعضى موارد بازداشت و تضييع حقوق قانونى 

تعدادى از كارگران معترض را دربر داشته است».

 رسوايى خصوصى سازى افسارگسيخته
اين فعالان سياسى مى افزايند: «جناب آقاى روحانى؛ در شرايطى 

كه كوس رسوايى خصوصى ســازى هاى افسارگسيخته رانتى به 
صدا درآمده، اصرار دولت جنابعالى براى ادامه و گسترش اين نوع 
واگذارى ها - كه اكنون به صنايع توليدكننده كالاهاى استراتژيك 
چون غله و ديگر محصولات مهم كشاورزى و صنعتى بسط يافته و 
غو ل هاى صنعتى همچون كشت و صنعت مغان را هم در بر گرفته 
اســت - و يا وعده تان به ملت در مورد واگذارى سريع شركت هاى 
عظيــم زير مجموعه نهاد دولتى شســتا به بخش خصوصى، چه 

توجيهى دارد؟»

 لزوم ايجاد شفافيت
نويسندگان نامه در پايان مى نويسند: «امضاكنندگان اين عريضه 
از جنابعالى به عنوان عالى ترين مقام اجرايى كشور كه وزارتخانه ها 
و نهادهاى مختلف دولتى و از جمله ســازمان خصوصى سازى را 
تحت امر خود داريد، مى خواهيم كه تا تأمين شروط لازم و ايجاد 
شفافيت و فراهم نمودن الزامات مشاركت فعال و تأثيرگذار كارگران 
در برنامه ريــزى و نحوه اداره صنايع قابل واگذارى، دســتور توقف 

خصوصى سازى به شكل موجود را بدون درنگ صادر كنيد».

اظهارات متناقض و دوپهلوى ديپلمات هاى ايرانى
ســخنگوى وزارت امور خارجه روزگذشــته در گفت وگو با صداوسيما گفت: «در مورد

 اس. پى.وى تاكنون در مورد اينكه اروپا و ســه كشــور اروپايى شــروطى تعيين كرده 
باشند، اطلاعى ندارم و تصور مى كنم خبر درستى نباشد، زيرا اروپايى ها نيز همكارى هاى 
طولانى اى با ايران داشته اند و از ويژگى هاى جمهورى اسلامى ايران به خوبى آگاه هستند». 
اين درحالى اســت كه ظريف وزير امورخارجه در جلسه تصويب لوايح FATF صراحتاً 
مدعى شــد كه اروپا بدون دســتورعمل هاى فتف با ايران همكارى نمى كند. در چنين 
شرايطى سرنوشت برجام اروپايى چيست؟ دو روز قبل وزير امور خارجه در گفت وگو با 
يك رســانه چينى در اظهاراتى دوپهلو صراحتاً از نااميدى از اروپا سخن گفته بود، البته 
وى گفت«سياست خارجى ما سياست واكنش به اروپا نيست و اروپا هم مهم ترين طرف 
تجارى ما نيســت، مهم ترين طرف تجارى ما چين، همسايگان و روسيه هستند و ما با 
اين ها مكانيســم هاى خود را ايجاد كرده ايم؛ البته دنبال اين نيستيم كه با اروپا ارتباط 
نداشته باشيم. معتقديم كشورهاى اروپايى مثل چين و روسيه به عنوان طرف هاى برجام 
موظفند كه وظايفى را انجام دهند. اگر آن ها نتوانند وظايف خودشــان را انجام دهند، 
نشانگر آن است كه اروپا نمى تواند يك طرف معامله قابل اعتمادى براى دنيا باشد، ولى 
اين نشــان نمى دهد كه ما بايد روابط مان را با ديگران به هم بزنيم، ما روابط را با چين، 
روسيه و كشورهاى همسايه و با كشورهايى كه مايلند روابط را ادامه دهند، ادامه خواهيم 
داد. البته اروپايى ها به ما گفتند با وجود همه مخالفت هاى آمريكا مشغول كار هستند، ولى 

ما هيچ وقت منتظر اروپا نبوديم و اكنون هم منتظر اروپا نيستيم». 
جدى بودن اظهارات ظريف را مى توان امروز ســنجيد چرا كه فدريكا موگرينى، رئيس 
سياست خارجى اتحاديه اروپا در آخرين اظهارات خود درباره اجراى برجام اعلام كرده بود 
كه SPV تا پايان سال جارى ميلادى اعلام خواهد شد و امروز پايان سال 2018 است.

بازتاب

اســتاد  ابراهيم فياض 
روحانــى  گفــت:  جامعه شناســى 
اصلاح طلب نيســت و راســت مدرن 
محسوب مى شود، اما اصلاح طلبان در 
 با او همراه شدند و حالا 
روحانى شكست خورده،  مى بينند  كه 
مى خواهند هر طور شــده فرار كرده 

فعال  معظمــى  علــى 
رســانه اى اصلاح طلــب در ســايت 
ميدان با اشاره به حادثه دانشگاه آزاد 
علــوم و تحقيقات نوشــت: آيا مقصر 
را بايــد در ميــان مســئولان حاضر 
جســت؟ با اســتدلال بالا: بله. اما آيا 
تقصير منحصر به ايشان است؟ مسلماً 

نــه. اما اين منحصر كردن تقصير به مســئولان فعلى همان كارى اســت كه 
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جهان روزنامـه صبـح ايـران
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 روزنامه سیاسی، اجت�عی، فرهنگی صبح ایران
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 نورى مالكى، نخست وزير اسبق عراق مى گويد: كاملاً يقين 
دارم اگر اعدام صدام يك روز به تأخير مى افتاد، او به خارج از 

كشور فرار مى كرد.

يونكر، رئيس كميسيون اروپا در گفت وگويى بر لزوم افزايش 
نيروهاى حفاظت مرزى اروپا موسوم به فرونتكس تأكيد كرد.

انگليس پس از برگزيت پايگاه هاى نظامى خارجى اش راتوسعه مى دهد

« روباه پير» و رؤياى احياى امپراتورى
جهان: اين روزها و در حالى كه ظاهراً واشنگتن به دنبال 
محدود ســاختن حضور نظامى خود در كشورهايى چون 
سوريه و عراق است، لندن مسيرى كاملاً متفاوت را در پيش 
گرفته است. گزارش رسانه هاى خبرى حاكى از آن است كه 
انگليس به دنبال تأسيس پايگاه هاى نظامى جديد در خارج 
از مرزهاى خود است.به گزارش خبرگزارى مهر به نقل از 
اسپوتنيك، انگليس در نظر دارد پايگاه هاى نظامى جديد در 
قبرس، جزاير فالكلند، جبل الطارق و اقيانوس هند تأسيس 
كند. تحليلگران معتقدند تأسيس اين پايگاه هاى نظامى 
جديد در راستاى تلاش لندن براى توسعه حضور نظامى 
خود در خارج از مرزها ارزيابى مى شــود. در همين زمينه 
نيز ســاندى تايمز در گزارشى اعلام كرده است كه وزارت 
دفاع انگليس طرح هايى را براى ساخت پايگاه هاى نظامى 
در درياى كارائيب و همچنين جنوب شــرق آسيا پس از 
خروج از اتحاديه اروپا در دست بررسى دارد. ساندى تايمز 
همچنين به نقل از گاوين ويليامسون، وزير دفاع انگليس، 
برگزيت را بزرگ ترين فرصت انگليس از زمان جنگ جهانى 
دوم به بعد براى ايفاى نقش جهانى خود عنوان كرده است.

 برگزيت فرصتى براى حضور جهانى انگليس
وى افزود: برگزيت به انگليس اجازه خواهد داد تا خودش 
را با يك روش جديد و متفاوت تقويت كند و نقش مهمى 

را در عرضه جهانى ايفا كند، نقشــى كه جامعه جهانى از 
انگليس انتظار دارد. وزير دفاع انگليس گفت: اكنون دهه 
هاست كه بخش زيادى از ديدگاه هاى ملى ما واقعاً تحت 
تأثير بحث درباره اتحاديه اروپا قرار گرفته است. خروج از 
اتحاديه اروپا به انگليس اجازه خواهد داد تا روابط خود با 
استراليا، كانادا، نيوزيلند و همين طور كشورهاى آفريقايى و 
كارائيب را توسعه و گسترش دهد. يك مقام آگاه و نزديك 
به وزير دفاع انگليس نيز پيش از اين به ســاندى تلگراف 
گفته بود كه انگليس قصد دارد پايگاه هاى نظامى جديدى 
را در سنگاپور يا برونئى ايجاد كند. انگليس هم اكنون 15 
پايگاه نظامى در سراسر جهان دارد ولى نيروهاى نظامى 
انگليس قصد دارند در سال 2019 ميلادى از پايگاه نظامى 

خود در آلمان خارج شوند.
همچنين يك منبع نزديــك به وزير دفاع انگليس گفته 
است، پايگاه هاى جديد نظامى اين كشور به احتمال زياد 
در ســنگاپور، بروئنى، گويان و جزاير مونتسرات خواهد 
بــود. انگليس در حال حاضــر 15 پايگاه نظامى خارجى 
را در مناطــق مختلف جهان از جملــه در كانادا، قبرس، 
جبل الطارق و قلمرو انگليســى اقيانــوس هند در اختيار 
دارد. اين كشور اخيراً پايگاه هاى نظامى جديدى را نيز در 
شيخ نشين هاى حاشيه خليج فارس از جمله كويت، بحرين 

و عمان ايجاد كرده است.

اتاق فكر

بدون تيتر

المعلومه: سازمان الحشد الشــعبى عراق از 
اقدامات اوليه بــراى ايجاد يك نيروى دريايى 
جديــد در چارچــوب فرماندهــى عمليات 

«صلاح الدين» خبر داد.

هيل: نتايج جديدترين نظرســنجى نشان 
مى دهــد كه تنها 33 درصــد رأى دهندگان 
آمريكايــى از انتخاب مجدد دونالد ترامپ به 
عنوان رئيس جمهور آمريكا حمايت مى كنند.

رأى اليوم: سازمان هواپيمايى امارات اعلام 
كرد كه در حال ارزيابى امكان از ســر گيرى 

پروازهايش به دمشق است.

انديشكده رند بررسى كرد
خروج ترامپ از سوريه؛ 

تصميم درست، زمان اشتباه !
خالدى: جيمز دوبينز تحليلگر انديشــكده 
رند در يادداشتى تحت عنوان «خروج ترامپ 
از سوريه؛ ايده درســت، مسير اشتباه، زمان 
اشــتباه» به بررســى تصميم رئيس جمهور 
آمريــكا براى خروج نظاميان اين كشــور از 
ســوريه پرداخت. وى نوشت: تصميم دونالد 
ترامپ براى خروج از ســوريه با راهبرد ملى 
آمريكا ســازگار است، اما شــيوه اجراى آن 
نادرست اســت؛ چراكه سبب دورى دوستان 
ايالات متحده مى شــود. ايالات متحده يك 
ائتلاف نظامى چند مليتى در سوريه را رهبرى 
مى كند كه ترامپ براى اتخاذ اين تصميم با 
هيچ كدام از آن ها مشــورت نكرد. تعدادى از 
همسايگان سوريه، بويژه اسرائيل و عراق نيز 
تحت تأثير منفــى اين تصميم قرار خواهند 
گرفت. مهم ترين همپيمان آمريكا در سوريه 
يعنى كردها نيز بشدت از اين تصميم متضرر 
شــده اند. يكى ديگر از قربانيان اين تصميم، 

احتمالاً مذاكرات صلح افغانستان است. 

  افغانستان سال  سختى پيش رو دارد
رد پيشنهاد مذاكره كابل

 از سوى طالبان
ايسنا: در حالى كــه نمايندگان طالبان، 
آمريكا و چند كشــور منطقه ماه جارى 
ميــلادى در امارات بــراى مذاكره درباره 
پايان جنگ 17 ســاله افغانســتان ديدار 
كردند اما طالبان برگزارى هرگونه مذاكره  
رســمى با دولت افغانســتان را رد كرد. 
ذبيح االله مجاهد، ســخنگوى طالبان نيز 
اعلام كرده اســت كه رهبرى اين گروه با 
دولت افغانستان مذاكره نخواهد كرد. اين 
موضع گيرى در حالى است كه بر اساس 
تحقيقات صورت گرفته مردم افغانستان در 
سال 2019 منتظر سال خشونت بارترى 

هستند . 

تسنيم: در حالــى كه معترضان سودانى با 
انتشــار فراخوانى خواهان تداوم اعتراضات 
تــا كناره گيرى رئيس جمهور اين كشــور 
هستند، عمر البشير در سخنانى تأكيد كرد 
كه كشورش برخلاف ميل تمامى كسانى كه 
با ســودان در حال جنگ هستند، از بحران 
خارج خواهد شــد. اين اظهارات در ســايه 
تداوم تظاهراتى ايراد شد كه از 19 دسامبر 
در اعتراض به وخامت اوضاع معيشتى آغاز 
شده است. دولت سودان مى گويد، در طول 
ناآرامى هاى چند هفته اخير اين كشور 19 
نفر كشته شده اند. ســازمان ملل از سودان 
خواست درباره اتفاق هاى اخير تحقيق كنند.

فارس: روزنامــه ديلى صباح تركيه متن 
مكالمات ســه تن از اعضاى برجسته تيم 
ترور جمال خاشقچى در جريان عمليات 
ترور وى را منتشر كرد. اين روزنامه به رهبر 
تيم ترور يعنى ماهر المطرب اشاره مى كند 
كه در اين فايل صوتى مى گويد: «مى دانم 
چگونه او را مثله كنــم» و در حال گوش 
دادن موسيقى و نوشيدن قهوه اجزاى بدن 
خاشــقچى را قطعه قطعه مى كند. ديلى 
صباح به نقل از عمر عبدالعزيز دوســت 
خاشــقچى علت قتل وى را نيت او براى 
ايجاد ارتش ســايبرى عليــه محمد بن 

سلمان،  بيان مى كند.

مشرق: ارتش سوريه در چارچوب توافق با 
شبه نظاميان «نيروهاى دموكراتيك سوريه» 
(قســد)، كنترل ســد راهبردى تشرين در 
شمال اســتان حلب را به دست گرفت. در 
همين حال يك منبع در دولت عراق نيز از 
چراغ سبز رئيس جمهورى سوريه به عراق 
براى حمله به پايگاه هاى گروه تروريســتى 
داعش در سوريه بدون نياز به كسب موافقت 
دمشق، خبر داد. اين تحولات در حالى است 
كه روزنامه گاردين با اشاره به تحولات ماه هاى 
اخير در سوريه كه به نفع دولت دمشق در 
جريان اســت اذعان كرد كه سال 2018 با 
پيروزى قاطع بشــار اســد به پايان رسيد.

سودان روى گسل خشونتدر ادامه توافق با شبه نظاميان كردروزنامه تركيه اى منتشر كرد
جزئيات جديد از قتل

 خا شقچى
سوريه كنترل سد «تشرين»

 را به دست گرفت
وعده عمرالبشير 

براى عبور از بحران 

حزب دموكرات رقيبى براى مقابله ترامپ ندارد
در آســتانه سال جديد ميلادى يكى از پرسش ها و دغدغه هاى اصلى كنشگران و 
تحليلگران بين الملل، آينده سياسى دونالد ترامپ رئيس جمهور جنجالى آمريكاست. 
قواعد بازى در حوزه سياست داخلى در ايالات متحده به گونه اى است كه كمپين 
ها و رقابت هاى انتخابات رياســت جمهورى تقريبا دو سال قبل از برگزارى رسمى 
انتخابات آغاز مى شود. پروسه طولانى انتخابات درون حزبى و فرايند پيچيده جذب 
كمك هاى مالى، سيستم انتخابات آمريكا را به يك ماشين قديمى و هندلى تبديل 
كرده اســت كه زمان زيادى طول مى كشد تا روشن شده و راه بيفتد. از همين رو 
است كه مى توان ادعا كرد يكى از مسائل جدى در سال 2019 آينده سياسى ترامپ 
و رقباى وى براى انتخابات 2020 خواهد بود. از همين رو اين روزها شاهد برگزارى 
نظر سنجى هاى متعدد پيرامون اين موضوع مى باشيم.براساس آخرين نظرسنجى، 
كه به ســفارش دانشگاه هاروارد و توســط CAPS و Harris انجام شده است، 33 
درصد از مردم آمريكا از انتخاب مجدد ترامپ به عنوان رئيس جمهورى اين كشور 
«قاطعانــه» يا «احتمالا» حمايت مى كنند و به او راى مى دهند. هر چند در نگاه اول 
نتايج اين نظر سنجى بيانگر اين است كه حدودا دو سوم مردم آمريكا مخالف ترامپ 
هســتند، اما واقعيت اين است كه در مقايسه با روساى جمهور قبلى ، حتى اوباما، 

ترامپ از شرايط بدى برخوردار نيست. 
در يك مقايســه معنى دار چنانچه ضريب تاييد ترامــپApproval Rate را در 
تاريخ مشابه با روساى جمهور قبلى مقايسه كنيم، على رغم بحران هاى متعدد او از 
وضعيت نامطلوبى برخوردار نيست. آنچه مى تواند بعنوان يك پيشران تعيين كننده 
براى آينده ترامپ مشخص شود، رقيب احتمالى او در حزب دموكرات است. بسيارى 
از دموكرات ها اين روزها از جو بايدن ، برنى سندرز، جان كرى و... ديگر چهره هاى 
سنتى اين حزب بعنوان رقيب احتمالى ترامپ نام مى برند. افرادى كه نماينده هاى 
نظام سياسى قديمى آمريكا هستند. ترامپ به خوبى ورشكستگى اين نظام سياسى 
را درك كرده و تلاش مى كند على رغم حضور در كاخ ســفيد خود را بعنوان يك 
ساختار شكن و مخالف نظام سياسى آمريكا نشان دهد. تصميم هاى سياسى عجيب 
و قريب او و در افتادنش با سناتورهاى حزب جمهورى خواه در همين چارچوب قابل 
تفسير است.شكست ترامپ نيازمند يك نامزد جوان ، متمايز و صاحب كاريزما است 
كه بتواند بر موج نارضايتى هاى ضد ترامپ سوار شده و يك بسيج عمومى در حزب 

دموكرات راه بيندازد. فردى كه هنوز در ليست نامزدهاى اين حزب قرار ندارد. 
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عكس نوشت

خانم وزير لج  صهيونيست  ها را  درآورد
جمانه غنيمات، وزير اطلاع رسانى و سخنگوى رسمى دولت اردن در مجتمع 
سنديكاهاى شغلى شــهر امان پايتخت اردن كه دولت اردن در آنجا جلسه 
داشــت، پرچم اســرائيل را لگدمال كرد. در پى اين امر، رژيم اسرائيل ديروز 
يكشنبه سفير اردن در تل آويو را براى ارائه توضيحات فراخواند. پرچم رژيم 
اســرائيل در ورودى مقر مجتمع ســنديكاهاى شغلى شهر امان روى زمين 
كشيده شده است تا هر كسى كه وارد ساختمان مى شود از روى آن عبور كند.
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